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Normalitatea ca speranţă 
Începurul anului 1995 este, parcd . mai 

încdrcat d, dorinJe ş1 speranJe decllr oricare altul 
dm 1990 încoace . De ce? Penrru cd unii afirmll cd 
în 1994 am atins ''fundul gropii"' şi cd, dec1 , nu poate 
urma tkcdr redresarea . Pencru cd , cel pu[in fn ceea 
ce prive§te economia, avem senzaţia cd mai rdu nu 
se poare Pentru cd , în general, speranJa a ajuns 
pâinea zilnicii a românului. 

fn acest context destul de sumbru , noi , 
inginerii, ne fncdpd/findm sd credem cd ieşirea din 
"groapd" nu se poate face dtcâ1 pe calea creşteri, 
economice - proces fn care rolul nosiru poate şi 
trebuie s4 fie determinant. Nu o vom scoate la capdt 
nici cu discursuri şi lupte politice, nici cu plimbarea 
banilor de co/o-colo, c1 cu "bdtrllna" şi aproape 
discreditata praducţu. "Bdtrân/1", dar, obligatoriu, 
fnt1neritd din toate punctele de vedere: produse, 
tehnologii, management. Iar dacd vom reU§Î, vor veni 
şi celelalte : rezolvarea problemelor sodale, fntllrirea 
dunocraJiei reale, crefterea nivelului de trai. 

Care ne sunt, deci, speranJele pentru 1995? 

Sli vedem cum "managementul" devine mana
gement şi "managerii" - managere Iar asta pesu tot 
- de la miniştri pânt/ la directori şi şefi de 
compartimenu. 

Sd nu mai fim nevoiJi sd considerdm comp/ia 
ca pe o fatalirare şi ca p, un "modus vivendi" . Sd 
vedem mikar doi sau rrei dintre marii rechini ai mafiei 
autohtone legafi ŞI fdcuJi inofensivi! 

Sd ne vedem scdpaJi de blestemul blocajului 
financiar şi sd fnceapd sd func/ioneze un mecanism 
economic normal. 

StJ vetkm rezultate mai semnificative ale mult
cântatelor procese de privatizare şi restrucrurare. 

Sd gds,m o soluJie pentru punerea fn valoare 
a ,nteligenfei specialiştilor romfini. 

Şi fncd atâtea altele .. 
Vrem , oare, prea multe? Visam prea departe? 

Noi zicem cd nu. Vorba Unui cdntec: tot ce pretindem 
este "sa trliim normal". 

Jar toate cele fnşiruite aici nu sunt decât /aJete 
ale normalitd/ii. 

Sorin Golopenta 

SINDROMUL 
REŞIŢl;AN 

Bilanţ la MCT 
Conferinţa de presă de la 

Ministerul Cercetării şi Tehnologiei, 
din ziua de 12 decembrie a.c., a avut 
un caracter special: dl.ministru Doru 
Dumitru Palade a prezentat, cu acest 
prilej, un bilanţ al celor doi ani scurşi 
de la înfiinţarea acestui minister. 

... şi o veste bună 
La începutul lunii decembrie, salarialii platformei industriale 

a Reşitei au ieşit în stradă, exasperaţi de neplata, timp de două 
luni, a salariilor. Ceea ce părea a fi doar o izbucnire de 
nemulţumire punctuală, Qarecum un accident, a prins proporţiile 
unei manifestalii şi greve spectaculoase, care s-a întins pe durata 
a 8 zile. 

La stingerea conflictului, se poate obseiva că evenimentele 
de la Reşita se structurează pe mai multe planuri. Este utilă, în 
acest sens, o trecere în revistă a traiectoriei pe care au urmat-o. 
La primele mişcari de stradă, guvernul răspunde cu o indiferentă 
pe care şi-o motivează ptin autonomia societăţilor comerciale 
cu capital de stat; ulterior, este obligat să revină (manifestaţia 
prinzând amploare), face rost de bani pentru salarii, ba promite 

Daniela Iordllnescu 
(Continuare fn pag. 8) 

Vă prezentăm, în pagina 6 a 
acestui număr al revistei noastre, un 
rezumat al acestui bilanţ. 

Desigur că, aşa cum este 
firesc la o conferinlă de presă, 
ziariştii prezenţi au adresat 

Din răspunsurile date de către 
dl. ministru am reţinut multe idei 
interesante, dintre care o menµonăm 
pe aceea conform căreia nu este 
normal. într-o economie de piaţă, ca 
angajalii unui instiiut de cercetare să 
aştepte sau să pretindă "siguranţa 
zilei de mâine" (adică a locului de 
muncă, a salariului etc). Jnteq,elat 
în acest sens, dl.ministru Palade a 

reprezentantilor conducerii arătat că Ministerul Cercetării nu 
ministerului - în cazul de fală, chiar 
d-lui ministru Palade - o serie de 
întrebări ce au căutat să vină în 
întâmpinarea preocupărilor marelui 
public şi în particular ale celor 
implicaţi, într-un fel sau în altul, în 
activităţile de cercetare ştiinţifică şi 
dezvoltare tehnologică. 

poate da nici un fel de asigurări care 
să-i facă pe angajalii unităţilor re
spective să "stea liniştiţi", pentru că 
aceasta ar implica, de fapt, o 
stagnare fatală şi lipsa acelei tensiuni 
care face ca oamenii să-şi pună şi 

să rezolve probleme, pentru a-şi 
asigura, în unicul mod nonnal într-

• Un "guru" al calităţii de origine română: 
J.M.JURAN - pag.2 

• Reducerea poluării şi eficienţă 
economică prin minimizarea pierderilor -
pag. 5 

o economie de pia!ă, succesul. 
Dar pentru noi. cea mai 

importantă secventă a dialogului 
d-lui ministru cu presa a fost aceea 
în care domnia sa a răspuns la 
întrebarea reprezentantului revistei 
noastre. întrebarea se referea la mult 
discutatul articol 68 din Legea 
invenţiilor(nr.64/1991), articol vizat 
de Ordonanţa nr.70/1994 în sensul 
abrogării sale, şi ne .face plăcere să 
Ic oferim cititorilor noştri o veste 
bună: din punctul de vedere al MCT, 
includerea art.68 în lista textelor 
supuse aborgării a fost o eroare, iar 
dl.Ministru a apreciat că, foarte 
probabil, decizia de abrogare a art. 
68 nu va fi aprobată de 
Parlament, fiind întreprinse 
demersuri în acest sens. 

Revenind la tema conferintei 
de presă, vă invitam să citili, în 
pagina 6, toate detaliile legate de 
bilantul cercetării româneşti pe ani 
i993-1994 şi sperăm să fiţi de acord 
cu noi să le adresăm celor cc se 
ocupă, la nivelul ministerului, de 
aceste probleme, felicitări pentru 
realizări şi, mai ales, succes în 
îmbogăţirea acestora şi în corectarea 
situapilor despre care se recunoaşte 
că nu sunt încă aşa cum ar trebui să 
fie. 

log.Sorin Golopenta 



pagina 2 Nr. 1/1995 UNIVERS INGINERESC 

O legendă vie a 
managementului calităţii 
Mare le calitolog american de origine română 

J o s e p h -M. J u r a n a împlinit 90 de ani 

Dr. Joseph M. Juran - nume de 
refcrin!II pentru istoria mondiala a calilAţii 
şi unul dintre "părinp.i" managemenrului 
calităţii - s-a născut în urma cu 90 de ani, 
la 24 decembrie 1904, la Brăila. 

1n unn~ vizitei pe care a făcut-o 
în 1972 la locurile natll.lc, DlJu.ran evoca 
în cuvinte calde meleagurilen8.tale: "Aici 
am trllit timp de cinci ani, tnaintt de a 
emigra tn America, la vtJ.rsta dt opt ani. 
La Gura Humorului, casa tn cart am 
locuit nu mai uistll.Nici o~niipt cart 
i-am cunoscut nu mai exisUJ. Vârsta 
fnaintatll, vilrtgiilt rdzboiului şi 

nestatornicia oamenilor auftu:ut sll nu-i 
mai g4stsc pe aceştia la locurile dt 
naştere. Nu au dispdrut fnsd Vtfnicii 
CarpaJi pe care-i urcam ctJ.nd eram copil 
şi nici apa Moldovei cu peştii sdi 
minuna[i ... " 

Vom reaminti în cele cc urmează 
câteva dintre reperele îndelungatei şi 
prodigioasei sale activităp: licenţiat în 
inginerie electrică al Universităţii din 
Minnesota; doctor în stiinţ.e juridice al 
Universităţii din Loyala; profesor de 
inginerie industrială al Universităp.i din 
New York.; consultant şi/sau expert al mai 
multor companii. inclusiv al 
Administraţiei S.U.A. pentru economia 
mondială; fondator şi actual preşedinte de 
onoare al Instib.ltului Juran din S.U.A., 
devenit un nume de referinţă pentru 
instruirea în domeniul calităţii. 

Alături de celelălt mare "guru" al 
calităţii, Dr. W.E. Deming, a reuşit să 
impună în Japonia distrusă de cel de al 
doilea război mondial ideea - pe atunci 
revoluţionară - a calităţii; a suspnut în 
această i,,ră, la începutul anilor '50, ·un 
program de instruire în domeniul 
controlului statistic al calităţii, fiind 
apreciat drept unul dintre iniţiatorii 
''miracolului japonez". Ca recunoaştere a 
acestor merite, i-a fost înmânat de către 
lmparatul Japoniei, la începutul anilor 
'80, ordinul "Tezaurul sacru", cea mai 
mare decoraţie acordată străinilor. 

Cele 14 cărţi pc care Ic-a publicat 
marchează tot atâtea trepte ale dczvoltarii 
ştiinţei calit!pi,prin care DrJ.MJuran a 
jalonat trecerea de la controlul pasiv al 
calitiltii la managementul calitl.ţii; a 
subliniat importanta planificării calit!jii 

şi a fundamentat ideea că implementarea 
calităţii trebuie să fie efectul unui efort 
colectiv. 

Prin cercetările sale, DrJuran 
s-a dovedit un precursor a ceea ce este 
astăzi cunoscut drept managementul 
calillilii totale (Total Quality Managc
ment - TQM). 

Alături de marele calitolog 
japonez. K..lshikawa, poate fi considerat 
cel ce a sttucrurat unele dintre concept.ele 
managementului caliUljii în intreaga 
companie (Company-Widc Quality 
Management - CWQM), evidenţiind ca 
fiind esenţială implicarea cadrelor de 
conducere în definirea scopurilor 
intreprinderii, în repartizarea 
responsabilităţilor şi în măsurarea 
progreselor efectuate. Pentru Juran, 
calitar.ea nu trebuie delegată. 

Asemenea lui Moss Kanter, Juran 
considera că este necesar să se ajung! la 
o "responsabilizare" mai importantă a 
personalului pentru a se obp.De calitatea 
prin autoorganiure şi autodisciplină. 
Calitatea, conclude Juran, a fost 
întouleauna indisolubil legată de relaţiile 
umane şi de muncă în echipă. 

Spre deosebire de Deming, Juran 
abordează problema calităţii dintr-un 
punct de vedere esenţialmente uman. 
Face elogiul cercurilor de calitate 
japoneze, în primul rând pentru incidenţa 
lor asupra relaţiilor umane la locul de 
muncă, deşi recunoaşte că aportul lor 
efectiv la amelioran:acalităţii este practic 
redus (sub 10%). 

Într-una dintre ultimele sale 
opere fundamental~ "Juran on Plan ning 
for Quality" (apărută în 1988), 
demonstrează maniera în care 
planificarea calităţii afectează diferitele 
niveluri de activitate alC unei 
întreprinderi şi subliniază importanţa 
''trilogiei calităţii": planificare, control, 
ameliorare, prin intermediul căreia 
devine posibilă implementarea de către 
manageri a planificării strategice a 
calităţii în înacaga înacprindcrc. 

Desigur, ar mai fi multe de spus 
despre contribuliile ştiinlifice ale 
Dr.J.M.Juran. Dar, mai mult decât pc 
specialistul atât de bine cunoscut, doresc 

Poşta !/(ţ,aacţiei 
Cu o oarecare tntârziere (pentru care ne cerem scuze), 

rdspundem cititorului nostru ing.Ştefan LaurenJiu, care ne 
informeazd cd la societatea unde lucreazd domnia sa • 
"Automatica" din Bucureffi - se fabrica nişte aparate asemiJndtoare 
cu una dintre "NoutdJile tehnice" prezentate de noi fn rubrica 
purt/Jnd acest titlu din numiJrul 1911994. 

Mai concret, este vorba despre micro-radarele concepute 
de cdtre un specialist american fi utilizate rn realizarea unor 
dispozitive de avertizare pentru autovehicule şi, fn perspectivd, a 
unor detectori folosiJi fn construcJii şi a altor dispozitive. Plecând 
de la aceastd noutate tehnicd americanii, dl.Ştefan ne semnaleazil 
o realizare rorndneasţa pe care domnia sa o consit:Ura similara,: 
"Detectorul volumetric cu micounde DVM-JAM", fabricat la 
Automatica SA. 

Chiar dacd avem unele rezerve fn ceea ce priveşte 
similaritatea invocatd (dat fiind faptul cd, totuşi, dispozitivul 
americanilor are un gabarit sensibil mai mic, fiind bazat pe un 
microprocesor specializat), un lucru se cere subliniat: industria şi 
cercetarea aplicativd rorndneascd au resurse şi realizdri de multe 
ori apropiate de cele din Jdrile dezvoltate, iar diferen/ele care existil 
se datoreazil, de cele mai multe ori, doar posibilitdfilor materiale 
(dotare, fonduri, etc) . De aceea, considerdm salutard iniJiativa 
colegului nostru de a ne semnala aceastil realizare şi facem apel 
la cititorii revistei "Univers Ingineresc" s4 ne trimit4 c4t mai 
multe semnale de acest fel, referiJoare la realizdri ale specialqtilor 
din /ara noastrd. 

s!-1 omagiez în cele cc urmează pe 
OMUL Joseph Juran. Pe cel care, poate 
spre deosebire de alţii. şi-a reamintit în 
permanentă. cu mândrie şi nostalgie, de 
rădăcinile sale româneşti. 

primit "cu recunoştinl4" onoarea de a fi 
inclus în rândul "nemuritorilor". 

ptlstrat memoria copiltl.riei despre 
ptl.mdntul rtl.ddcinilor mele. În ultimii ani 
am avut ocazia. stJ m4 fntalnesc cu uperţi, 
rom8ni fn domeniul ca/îtdfi.i la diferite 
conferin/e internationale. În doutJ 
rdnduri am avut, de asemenea, prilejul 
sd vizitez Romdnia pentru a /ine 
prelegeri, dar 1i pentru a discuta 
problemele calitllfii cu oficiali, manageri 
şi ingineri. Am putut chiar sd revizitez 
locurile rn care am trdit. Brdila 1i Gura 
Humorului. Aceste vizite au constituit 
pentru mine experitnJt tmoJionante. 
Odatil cu ttrminartactlldtorii/or mele fn 
strdindtate, contactele mele cu RomAnia. 
au devenit foarte limitate. 

Astfel, cu ocazia ciclului de 
conferinţe în domeniul calităţii prezentat 
în România în anul 1972, domnia sa 
menţiona: "incerc un sentiment de 
profundd recunoştinJd pentru prilejul ce 
mi s-a o/uit tk a fmpdrtdşi experienJa 
mea romlJniJor,pe care i-am redescoperii 
( .. .) şi carora le port o nemdrginitd 
admirafi,e şi afecfiune". 

Mai târziu, când i-am împ~it 
intenţia de a initia, procedurile necesare 
instiruirii în ţara noastră a unui Premiu 
Naţional în domeniul calit.Aţii, a acceptat 
să înnobileze acest premiu cu prestigiul 
numelui său. Astfel, în scrisoarea de 
răspuns, Dl.:Juran mcntiona: "Acest 
Premiu Na{ional tn domeniul calitdfii este 
pentru mint o ma.re onoare 1i voi/ace tot 
ceea ce depinde dt mint pentru ca acest 
premiu sd-şi mtnfind un fnalt standard 
de excelenJ4". 

Cu ocazia Conferinţei 

Organizaţiei Europene pentru Calitate 
(EOQ) de la Praga, în iunie 1991, la care 
am participat ca reprezentat al României 
în Comitetul EOQ pentru educaţie şi 
instruire, Joseph Juran, cu aura sa de 
"guru" al calităţii mondiale şi cu 
atitudinea seniorală a vârstei şi 

experienţei, a fascinat din nou asisten'8, 
prin forţa mesajului său. Cu acel prilej, 
domnia sa a fost fericit să afle despre 
eforturile româneşti în drumul spre 
democraţie şi a reiterat teza sa, după care 
calitatea reprezintă una dintre marile 
şanse pentru progresul României, iar 
acest moment atât de favorabil nu trebuie 
pierdut. 

Am considerat ca o datorie de 
suflet faţă de acest marc român şi "guru" 
al calitAţii ca simpozionul naţional anual 
în domcniulcalilAţiişi fiabilităţii din acest 
an să omagieze cele noua. decenii de viSlă 
ale DrJ.MJuran. 

Sunt, desigur, recunoscdtor 
pentru onorurile pe cart le-am primit din 
partea insn"tu.{iilor rom4ne1ti. Sunt, de 
asemenea, con1tient cd naJiunea a 
fndurat mulJi ani dificili 3i cd drumul 
tn.ainte este lung şi dificil. Dar mai 1tiu 
fncd, dupa zeci de ani de experienJ4, cil. 
atingerea conduitei calitll.{ii este un ele• 
ment vital • elementul vital - pentru 
atingerea unei economii prospere". 

În ciuda numeroaselor sale 
obligaµi, DUuran a răspuns cu aceeaşi 
amabilitate solicitării noastre de a adresa 
un mesaj specialiştilor români în 
domeniul calitAlii, cu ocazia acestei 
reuniuni ştiinţifice, mesaj în care se 
menţionează, printre altele: ... Sunt cuvinte cu valoare de 

simbol, rostite de către acest mare 
calitolog pc care specialiştii în domeniu 
de pretutindeni îl omagiază cu ocazia 
celor 90 de ani de viaţă. 

· Când, în 1992, cel mai înalt for 
ştiinpfic al !Arii, Academia RomAnA, l-a 
a:les printre membrii săi de onoare, a 

"Doresc stl. folosesc şi aceastd 
ocazie pentru a transmite saluturile mele 
personale romdnilor. Duptl. cum poate 
cuno"§te.{i, m-am nit.scut fn Romdnia şi 
mi•am petrecut acolo copiulria., fnainte 
de a emigra fn America, la vdrsta de opt 
ani. M-am naruralizat arMrican, dar am Ioan C.Bacivorof (UPB). 

CONSIDERAŢII DESPRE 
UNIVERSITĂŢILE DE MÂINE 

Univen:itAp.le reprezintă, prin tradiţie şi prin durata 
relativ mare de pregătire a unui spec~ una dintre instiruţiile 
conservative ale societAp.i. Dar universităţile, şi îndeosebi cele 
de profil tehnic, nu pot eluda transformările mari care au loc 
în domeniul tehnologic. 

Până nu demult, educaţia universit.ară era sinonimă cu 
cunoaşterea exprimată prin noţiuni, cu referire la obţinerea 
acestei cunoaşteri. reţinerea ci, stocarea ei sub formă de cărţi. 
precum şi cu posibilitatea obpD.crii de noi cunoaşteri, prin 
cercetare. Universitaţilc aveau ca criterii de pregătire "ce să 
înveţi" (know-what) şi nu ''cum să înveţi" (know-how), care 
trebuie să fie principiul de bază al pregătirii specialiştilor în 
aceastA perioadă de dezvoltare rapidă a tehnologieL Există o 
tendinţă naturală a învăţ.Înânb.llui universitar, îndeosebi al 
celui tehnic, de a se opune acestor schimbări radicale -
schimbări care în fond se impun. Un rol important - de fapt 
fundamental - în acest sens îi revine corpului profesoral. 
Profesorul trebuie să înteleagă că o cunoaştere bazată pe 
învăţarea "ad literam" a materiei predate nu corespunde 
evolutiei actuale a tehnologiei şi împicdiCă dezvoltarea 
spirintlui analitic şi creativ al srudentului. Rolul profesorului 
trebuie să fie, îndeosebi, cel de călăuzitor. de meditator, de 
îndrumător şi - în mai marc măsură ca până acum - de prieten. 

În acest mod se va putea asigura o formare a 
specialistului în condiţiile unor tehnologii dinamice. 

O responsabilitate deosebită care revine înv!t!mântului 
tehnic universitar este de a stabili un echilibru între aspect.ele 
pur teoretice şi cele aplicative. 

Pe baza celor menţionate, rezultă că criteriile de 
organizare a învăţământului superior în domeniul tehnic ar 
putea fi: 

- Orientare şi justificare (dorină de a învăta) 
- Transmiterea cunoaşterii (rolul profesorului) 
- Înţelegerea conceptuală (rolul studentului) 
- Evaluarea (evidenţa progresului) 
- Reorientarea procesului de învăţământ Cmcotro în 

viitor) 

Mecanismul cunoaşterii şi cel al transmiterii cunoaşterii 
ia forma cărţilor, a tratatelor. Rolul lor este indiscutabil. Dar, 
paralel cu aceasta, mecanismul cunoaşterii şi al transmiterii 
cunoaşterii trebuie să se bazeze pe discuţii şi argumentări între 
srudcÎlt şi profesor. 

Odată cu extinderea utilizării calculatoarelor, care per-

mit o generalizare şi o abstractizare a unui proces, 
învăţământul capătă tot mai mult un caracter pur academic, 
ceea ce poate avea şi o influenţă negativă. Din această cauză, 
dezvoltarea bazei materiale. a laboratoarelor în cazul 
universităţilor tehnice, ca o exprimare a dezvo'ltării 
tehnologîei, devine o necesitate. De altfel, în schema 
prezentată mai sus privind criteriile de organizare a · 
învăţămânrului superior, laboratoarele constituie elementele 
de baul referitoare la orientarea şi justificarea, respectiv la 
reorientarea acestui învăl,ămânL Dată fiind interferenţa tot mai 
mare dintre diferite discipline, cum ar fi discipline de 
specialitate şi discipline de cultur! tehnică generală (fizic!, 
chim.ie, matematici), precum şi recurgerea în tot mai mare 
măsură la calculatoare, în viitor se va impune îndeosebi 
învăţământul individual al studentului; totodată, va creşte rolul 
de mentor al profesorului. · 

Cu timpul, strucb.lra învăţămânrului tehnic superior se 
va schimba tot mai mult; acest proces va întâmpina di.ficultAţi 
nu numai datorită conservatorismului, ci şi din cauza 
problemelor inerente care apar. Aceste schimbări vor fi impuse 
dţ necesitatea de a introduce noi specialittti, datorit! evoluţiei 
tot mai rapide şi mai diversificate a cunoaşterii în domeniul 
tehnologic, ceea ce va duce la creşterea opţiunilor studenp.lor 
pentru anumite domenii de specialitate. Dar wicle dintre marile 
dificultAp în realizarea unor modificări . în procesul de 
învăţământ sunt "datorate" Guvernului şi Ministerului 
Învăt!mântuluL Depăşirea acestor dificultăţi este posibilă prin 
opţiunea comwi! a universitarilor, într-un sens larg al noţiunii: 
cadre didactice şi srudenp. 

Scopul unei universităţi., în calitatea sa de a învăţa şi a 
educa - pe de o parte, şi de a efecrua cercetarea ştiinpfică - pe 
de altA parte, constă în cunoaşterea adevărului şi transmiterea 
acestui adevăr tinerelor cadre didactice în formare şi îndeosebi 
srudenp.lor. Impunerea adevărului nu se efectuează fără unele 
dificultl.ti, datorită represaliilor unor colegi, datorită organelor 
de conducere ale universităţii, datorit! ministerului şi a 
guvernului de Care depind universit!p.le. Evoluţia pozitiv! a 
unei universităţi depinde, cel pupn în parte, de libertatea 
academică a acesteia. Dar această libertate reprezintă un drept 

Prof.dr.lng.Gleb Drăgan . Membru 
corespondent al Academiei Române 

(ContinUJJre fn pag. 8) 
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Seminar pentru pregătirea 
managerială a tinerilor cercetători 
În cadrul "Programului de instruire 

fi perfecfionare manageriala rn 
specificul activittfJii de cercetare-. 
dez.yo(tare", coordonat dt Ministerul 
Ce.rcetdrii şi Tehnologiei, firma 
SCIENTCONSULT SRL a organizat, 
fmpreunll cu AGIR (care a/ost şi gazc/4), 
un seminar consacrat pregtJtirii 
manageriale a tinerilar cercet4tori. 

Ideea organizarii acestei acpuni a 
avut la bazll urmiJtoarek considtrente de 
principiu: 

fn primul rând, ma.rile perspective Ji 
rolul viitor al celor care astdzi sunt la 
tncepw ck drum; sau, dupd cum plastic 
se exprimau organizatorii tn invitafiile 
trimiu nominal, "fitcare soldatpoartd tn 
ranitd bastonul de mare1al". 

fn al doilea rdnd, faptul cd fiuare 
dintre noi este, fntr•un fd , şi participant 
la procesul de management; de fapt, O§a 
cum a reieşit din dufdşurarea 

seminarului, aceasta este chiar tendinJa 
actual/J fn managementul cercetdrii. 

fn fme, idua conform cdreia fecare 
cercetdtor trebuie sd ştie cum sd 
reacfioneze fn diferite &nprejurari fn care 
ne pune procesul managerial. 

fn prima parte a seminarului, s-au 
adresat participanJilor cei doi invita{i 
speciali ai manifestării: dlAdrian Toia , 
Director General fn cadrul Direc[iei de 
Politica ŞtiinJei,Management şi ReformlJ 
din cadrul MCT, şi dl.Marius Guran, 
Consilier Preziden[ial. 

Dl .director Toia a prezentat 
prelegerea "Probleme. ale reformei 
manage.mentuluiactiYU4Jiide. cercetare• 
dez.voltare din Rom8nia", fn care a 
prezentat o trecere fn revistd a 
principalelor realizlJri, dar şi a 
problemelor nerezolvate cu care se 
confruntll. cercetarea din Jara noastrd. 
Dintre acestea din urmd., am reJinut, ca 
"princîpaUJ nerealizare", problema 
transferului tehnologic şi a aplicdrii 
rezultatelor cercetării. Subscriem! 

Dl.Consilier Marius Guran a 
prezentat, fn calitatea sa de cadru didac
tic universitar şi de atent observator al 
fenomenelor legate de cercetare, cdteva 
considera/ii legate de aceastd 
problematicd: lipsurile care fncep sd se 

r 

manifeste fli pregdtirea inginerilor, fn unele carenJe: pe de o parte, cele de la 
special fn ceea ce priveşte abordarea ASE, care resimt lipsa unei pregdtiri 
activitd.Jii profesionale propriu-zise, tehnice, ceea ce duce la nefnJelegerea fn 
importanJa covti.rşitoare. a profunzimea proceselor conduse, iar pe 
managementului, etc. de altd parte, cele de la Politehnicii, 

ln continuara seminarului, au fost unde , poate cu excepfia facultdJii de 
prezentate. cele trei scurte prelegeri Ingineria şi Managementul Sistemelor 
pre.gdtite de organizatori pentru a oferi Tehnologice, se manifestd fncd rezerve 
participanJiloraminim4imagineasupra faJd de pregdtirea non-te.hnicd 
problematicii mam;ge men tulu i ( economicd, sociald,juridicd, umanistd}. 
ctrcetdrii . Cei erei lectori au fost : O patl1 de culoare şi o undll de opti-
prof.dr.lon Crişan, dr.ing.Adriana mismaufostaduse,fnaceasti1. dezbatere, 
Vasilescu fi dr.ing.Sorin Ciurea. de o remarcii a d-lui dr.ing.Sorin Ciurea: 

Fdrd a umbri. cu nimic valoarea fn condiJiile fn care unii dintre 
indiscutabiltl a celor trei prelegeri, ne concetlitenii noştri mai colorafi au retqit 
permitem, totuşi, sd apreciem cd partea sa "exporte" fn Occident, cu mare succes, 
cea mai interesantd a seminarului a/ost "produsul" numit "alba-neagra",putem 
cea finald, consacratd fntrebdrilor şi spune cli aceştia sunt nişte foarte buni 
dezbaterii liberec~participanJiipre.zenJi manageri! De fapt, ldsti.nd gluma la o 
fn sald. Poate cli, dacd aceastd parte ar parte, trebuie sd ne gdndim co toJii, dar 
fi fost mai consistent/!, succesul de mai ales ... " managerii" acestei Jdri , la 
ansamblu al manifestării ar fi/ost, şi el, un fenomen foarte semnificativ: 
mai mare. specialişti care aici, fn Romb.nia, se 

Deci,dupdcedl.dr:.ingMarioDuma, sufocd şi se zbat rn neputinJa de a/ace 
directorul executiv al ceea ce vor şi sunt fn stare pleacd fn 
SCIENTCONSUI.:I, a prezentat succint Occident şi ... reuşesc! Inclusiv ca 
concluziile ce.ntralizdrii chestionarelor manageri ... 
completate de participanJi, au urmat fn contrast cu nota destinsli a 
câte.va fntrebdri, rdspunsurile cuvenite episodului de mai sus, dar, paradoxal, 
la acestea şi alte câteva intervenJii ale fn foarte strânsd legdturlt. cu acesta, a 
tinerilor cercetatori prezenfi. venit confesiunea tristd a unui tdnar 

Spre exemplu, un inginer de la cercetlitor de la ICPE. Acest coleg al 
ICTCM a cerut distinşilor profesori nostru, din pdcate foarte reprezentan·v 
prezenJi un sfat: ce poate face un pentru categoria din care face parte, a 
cercetdtor tândr dacd doreşte sd se reu§itslttransmitacelorce 1-auascultat 
pregdteascd pentru o carierd fn toatd dezamtlgirea,toatlldebusola'rea şi 
managementul cercetdrii? Din plicate, toatd lipsa de orizont, de fncredere şi de 
fnsd, pentru aşa ceva nu ai.ml. o refe.td. spe.ranJd fn care se zbat fn special tinerii 
Dar, din discufia ce a urmat, am refinut, ingineri din /ara noastrd. 
totuşi , o idee: aceea cd pregdtirea nu Acestea fiind coordonatele generale 
trebuie. sd se /aed fntr-o abordare fn care s-a fnscris seminarul consacrat 
acade.micd şi abstractă, ci dimpotrivd - tine.rilorcercetdtori, nune rdmdne. decdt 
pleclind de /a probleme reale, concrete., sa speram cd vor fi trase concluzii 
deci dinspre practicd spre teorie şi nu interesanteşimaialespottn[ialutile,clt. 

invers. aceste concluzii vor ajunge la cine 
S-au mai pus fntrebari fn privinJa trebuie şi cd vor fi fnJelese. Jar pentru 

diferitelor secJi.i şifacultdficare tncearcd toate acestea trebuie sd le dorim succes 
sd asigure o preglJ.tire manageriala. S-a d-lui dr.ing. Mario Duma şi 

evidenfiat, astfel.faptul cd suntem fnca colaboratorilor sdi şi sd fi felicitdm 
fntr-un stadiu incipient, mai ales din pentru ini[iativa lor J 
cauza lipsei unor profesori cu adevlirat 

specializafi, ii cd toate Cncucdrile ing. Sorin Golopenta 
actuale sunt ltJudabile, dar prezinttJ 

'I 

ca[en~ar 
•ll-14 iunie 1995,Las Vegas, SUA -Al doilea simpozion 

CANMET despre "Progrese în tehnologia betonului 11
• 

lnformapi: V.M.Malhotra (P.Eng.), CANMET/NRCan, 405, 
RochesterStreet, Ottawa, ON, Canada KIA OGl . Fax: 613-
992-9389. 

•24-26 ianuarie 1995, Albuqutrque, New Mexico, SUA 
- Conferinţa IGT nneşeuri periculoase şi managerhentul 
mediului în industria de gaze". Informaţii la "General Ac• 
counting • Hazardous Wasce", lnstiru.te ofGas Technology, 
1700 S.MountProspectRoad, Des Plaines, lL 60018. Susan 
Robertson, Coodinator, teL(708) 868-0783, fax 768-0842. 

• 20-22 februarie 1995, Orlando, Florida, SUA -
Conferinţa IOT "Calitatea gazului natural şi mAsurAri 
energetice". Informaţii- idem precedenta. 

• 19-22/ebruarie 1995, Fort Laudtrdale, Florida, SUA 
- Conferinţa internaţională "Noua lume a zincului". 
Informaţii: The American Zinc Assoc., 1112 16-th Street, 
NW, Suite 240, Washingion, D.C. 20036. Alin: C. Forster. 

• 18-21 aprilie 1995, Lisabona, Portugalia - A treia 
conferinţă europeană de furnale industriale şi cazane. 
Informaţii: INFUB, c/o Prof.Albino Reis, Rua Gago 
Coutinho, 185-187, 4435 Rio Tinto, Portugal. tel.:351-2-
9730747; fax.: 9730746. 

• 29-31 mai 1995, Amman, Iordania : Conferinţa 
internaţională de tehnologii neagresive faţă de mediu. 
Informaţii : Jordân Environment Society, Box 922821, 
Amman 11192, Jordan. teL(962-6) 699844, fax: 695857. 

•25-27 aprilie 1995, Poznan, Polonia - Expozitia cen
tral-europeana de energetica CEPEX '95. Informaţii: 
dl.Paul Webster, Marea Britanie, tel. +44 483-770-705 sau 
fax +44 483-751-602; d-na Simona Kessler, Bucureşti, 

· tel.6155668 sau fax 3110047. 
• 31 mai - 3 iunie 1995, Sibiu - Simpozionul intemap.onal 

"Relele de înalta tensiune". Informa\il: ICEMENERG. 
Bd.Energeticienilor 8, 79619 Bucureşti, România. Fax: 40-
1-3211010. 

• 11-13 iulie 1995, Ferrtra, Italia~ A doua Conferinţă 
internaţională de metode computerizate Ul mecanica de con
tact "CONTACT MECHANICS '95". Informatii: Liz 
Johnstone, Conference Secretariat, C.M. 95, Wessex Insti
tute of Technology, AshurstLodge, Asburst, Southampton, 
SO4 2AA, U.K. tel.: 44 (0) 703293223; fax: 44 (0) 

703292853. 

•.5-7 septembrie 1995, Londra, Marea Britanie -
Conferinţa internaţională "100 de ani de Radio". Informaţi.i : 
HYR95 Secretariat. Conference Service, IBE, Savoy Place, 
London WC2R 0BL, United Kingdom. 

•6-9 septembrie 1995, Stara lesna, Slovacia- Al 7-lea 
Simpozion IMEKO TC-13 de măsurători în medicina 
clinica (" BiomAsurAtori bazate pe modele"). Informa(.ii: 
IMEKO MBB '95 Secretariat, Inst.of Measurement Science, 
Slovak. Academy of Scierices, Dubravska cesta 9, 842 19 
Bratislava, Rep. Slovacă. tel.:+42- 7 - 374033; fax: 375943. 

• 11-13 septembrie 1995, Durham, Marea Britanie - A 7-
a Conferinţă internaţională "Maşini şi actionAri electrice". 
Informaţii : EMD '95 Secretariat, Conference Service, IEE, 
Savoy Place, London WC2R 0BL, U.K. Fax: +44 (0)71 497 
3633. 

• 26-28 septembrie 1995, University of Bath, Mare.a 
Britanie - A 6•a Conferinta, Internaţională "Receptoare ra
dio". Informaţii RRAS '95 Secretariat, eu:. (idem precedenta) 

• lb-12 octombrie 1995, Singapore - Conferinţa 
internaţională BCIRA "Productia, prelucrare~ şi 

tratamentul termic al pieselor turnate". Informaţii: 
Mr.Roderick Smith, Cast Metals Development Ltd, 
Alvechwch, Birmingham B48 7QB, England, U.K. tel.: +44 
(O) 52766414; fax: 527585070 

• 25-28 septembrie..1995, Sofia.Bulgaria - Congresul 
intema{i.onal "Transmisii cu roti dinţate". Informap.i GEAR 
TRANSMISSIONS '95; fax : 879360 

• 17-19 octombrie 1995, Nict., Fra111a; A 5-a Conferinţa 
internaţionala. de Zonare SeismicA. Informaţii AFPS 
Domaine de Saint-Paul, B.P.1, 78470 Saint-Remy-les• 
Chevreuse, France. Fax: (33-1)30527575. 

l>e manifestări _ 
tebnico-ştiinţif ice 
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Socoteala din târg 
Asociaţia naţională a consumatorilor de energie din România (AN CER} trage 

un semnal de alarmă în legăruri cu DJ,Odul în care profită RENEL de monopolul 
pe carc--1 dep.ne pe piaţa energetică. Regia era obligată (conform Regulamenrului 
de fumizare a energiei termice) să .înceapă de la 1 octombrie 1994 negocierea 
debitului de vârf cu societăţile comerciale consumatoare de energie termică; în 
schimb, s-au transmis în teritoriu indicaţii ca negocierile să fie amânate pentru 
după 1 ianuarie 1995, ceea ce pemiite, evident, umflarea după plac a notelor de 
plată trimise societăţilor comerciale. Şi nu numai acestora. RENEL ta.x.eată 
consumatorii casnici la un preţ rezultat prin transformarea preJUlui mondial (424 
$/MWh) în lei. Există însă două hotărâri guvernamentale (nr.236/1993 şi 425/ 
1994} care spun că tarifele la energia electrică şi termică trebuie să fie compuse 
din costurile aur.ohtone de producţie, transport etc. Dacă s-ar lucra aşa, şi preţul 
ar fi mai mic - lucru imponant pentru bugerul oricui, mai ales la vreme de iarnă. 

11 

Bişniţa
11 cu programe 

e in floare 
Abia după '89 a devenit 

calculatorul o "prezentă" familiară 
pentru români. Mai bune-mai proaste, 
mai noi-mai vechi, ele au început să 
pătrundă în tot mai. multe birouri şi 
case. însoţite, evident, de software-ul 
cuvenit Care, în majoritatea cazurilor, 
este achiziţionat ca marfă "pirat". 

Într-adevăr, piaţa neagră de 
programe prosperă. Nicinu•i de mirare, 
având în vedere că legeacopy-rightului 
nu există, de<:i "bişniţ,rul" din domeniu 
se poate chema negustor cinstit, cel 
pupn din punctul de vedere al legalităpi 
stricte a activităţilor sale. Şi 

cumpărătorul iese în câştig, 

achiziţionând la prep.iri derizorii 
programe sofisticate. Aparent, 
singurele care pierd sunt filialele 
autohtone ale firmelor "solicitate" pe 
sub mână . De exemplu, firma 
distribuitoare a produselor „Lotus„ 
şi-a făcut o socoteală de pagube şi a 
ajuns la concluzia că 60-70% din 

utilizatorii de calculatoare folosesc 
software cu aceasta.marcă. 3 (trei li} la 
sul! dintre aceştia au şi cumpărat 
licen~le de folosire. Resru.1 mişuna pe 
la umbra legilor lipsă. 

S-ar putea spune că treba merge 
strună, şi că firma "Lotus" se descurcă 
şi fără cotizaţie românească. Perfect 
adevărat Numai că, în aceste condiţii, 
nici o finnă serioasă din domeniu n-o 
să simtă vreo poftă să stabilească relaţii 
de colaborare, cooperare etc cu 
parteneri activând pe o piaţ:ă cu circuite 
subterane atătde solide. întreprinderea 
s-ar dovedi, fără dubiu, falimentară. 
Contractele sunt astfel amânate pâna 
după apariţia legii copy-right-ului 
(merită menţionat că, prin această lipsă, 
România are o poziP,e de "coadă" a 
Europei). Prin aceste înârzieri, câştigul 
mărunt de azi se transformă în 
pierderea consistesntă de mâine. Cu 
alte cuvinte. deocamdată suntem ieftini 
la făină şi scumpi la tărâte. 

O pistă pentru Europa 
La aeroportul Otopeni se redeschide pentru operare pista nr.I. Evenimentul 

nu e unul oarecare, ţinând seama de fapwl ca el reprezintă un pas important de 
modernizare a principalei porţi aeriene a ţarii. Pista cu pricina a fost inaugurată 
în 1968 de către aeronava care l-a adus în România pe Preşedintele SUA 
Richard Nixon. în iunie 1993 a început recondiţionarea ei.,ambiţia gospodarilor 
aeroportului fiind ca "produsul finit" sănu fie măsurabil cu standardele "estice". 
Au fost investiţi fără zgârcenie 18~ miliarde lei; tehnologia de tumare a fost 
realizată de Italairport- cel mai bun realizator de suprafeţe de pistă, iar instalaţia 
de balizaj luminos a fost construită de firmele Siemens (Germania) şi ERNI 
(Elveţia). Aceste lucrări încadrează pista nr.I în categoria III OACI -înălpn,e 
de decizie între O şi 15 m şi vizibilitate în lungul pistei între 50 şi 200 m. Astfel 
spus, printre cele mai bune din lume. 

Cu o asemenea dotare, Otopeniul îşi mai luminează obrazul. Chiar dacă mai 
sunt multe de făcut. măcar "Europa" va intra mai pupo zgâlţâită în România ..... 

României are ca principală menire 
sprijinirea. promovarea şi protejarea 
agentilor economici. Ca şi alte 
organizaţii mai mult sau mai puµn 
similare, ea nu îşi poate trage puterea 
şi influen,a decât din adeziunea şi 
încrederea celor cărora li se adresează. 
O organizape solidă de proftl nu poate 
fi decât un atu pentru oamenii de 
afaceri care, dincolo de divergenţe, au 
prin forµ lucrurilor interese (globale, 
generale} comune. 

Şi totuş~ din cele 500.000 de firme 
înregistrate în România (I 00.000 în 
Bucureşti), sunt membre CCIR doar 
câteva mii, iar cotizante - câteva sute. 
Această cotizaţie înseamnă 1 : I .OOO 
din profitul brut (dar nu mai mult de 
300.000 lei). Suma adunată astfel 
acoperă I% din necesarul de finanţare. 
Au mai fost găsite şi alte surse de 
venituri : prestarea de servicii 
(fumizări de informaţii de afaceri, 

în.matriculări în Registrul Comerţului 
etc) şi participarea ca acponar princi
pal la constituirea unor societăti ca 
World Trade Center (7% din capitalul 
social), ROMEXPO SA, Centrul 
Român de Afaceri "Marea Neagră". 
Dar CCIR. nu se ajunge cu banii nici 
aşa, în condiţiile în care ea este o 
instituţie non-profit 

Dincolo de impasul propriu-zis (şi 
probabil punctual) cu care se confruntă 
CCIR, situaţia este tipică pentru 
risipirea de forţe şi dezbinarea care 
afectează multe asociaţii 

nonguvernamentale. Refuzul 
implicării slăbeşte forţa acestor 
organisme, gândite să ofere un sprijin 
deseori rcfuzaL Din păcate, nu numai 
oamenii de afaceri prefera postura de 
"lupi singuratici". Cu toate că, mai 
devreme sau mai târziu, şi ei vor 
înţelege că "un'cle-s 1oi puterea creşte". 
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Prezenţe AGIR la forumuri mondiale 
consacrate educatiei inginereşti 

Al treilea Congres Mondial de 
Educaţie Continuă şi Instruire, cu tema 
"Calitatea educaţiei inginereşti în 
perspectivi internaţionall.", a avut lot 
la Cairo (Egipt}, întte 14-18 noiembrie 
1994, în organizare Federaţiei Mondiale 
a Organizaţiilor Inginereşti (FMOJ) şi a 
Sindicatului Egiptean al Inginerilor, 
fiind sponsorizat de UNESCO şi de 
Consiliul Suprem al Universităplor din 
Egipt. La 
organizarea 

protecţia cxcrcităţii profesiei de inginer; 
- pentru facultllţi : rccomandlri 

privind flexibilitatea în stabilirea 
programelor de educaţie continua, 
cursuri de pcrl'ec(:i.onare pentru tinerii 
ingineri şi chiar pentru studenpi din anii 
terminali, susţinerea protecţiei 

mediulu~ conceprul de piaţă liberă în 
activitatea de educaţie continuă, legături 
intemaP,onale şi autoinstruire; 

- pentru 
industrie: 
recomandAri în Congresului au 

mai cooperat alte 
21 de asocia(ii 
inginereşti, 

societăţi 

comerciale, 

CAIRO legătura. cu 
necesitatea 
cunoaşterii 

implic!rii în 

facultăţi, 

ministere şi 

asociaţii internaţionale. Au participat 
542 de delegaţi din 35 de tări din 
Europa, Asia, Africa. America de Nord 
şi de Sud şi Australia. Au fost prezente, 
de asemenea, oficialităţi ale FMOl, 
FEANI şi IACEE. Cu ocazia 
Congresului a avut loc şi şedinta 

Comitetului Federaţiei Mondiale pentru 
Educaţie Continuă. 

ln cadrul Congresului au fost 
prezentate 88 de lucrari , dintre care 17 
în sesiuni plenare, 54 în sesiuni paralele 
şi J7 postere, cu următoarele teme: 
calitatea educaţiei inginereşti, 

internaţionalizarea activităţii 

educaµonale continue, reglementarea 
exercitării profesiei de inginer, 
interacţiunea universitate-societate, 
tehnologii si concepte educaţionale, 
educaţie inginereasca. şi protecţia 

mediului. 
Din România a fost prezentată 

lucrarea ~u titlul 11 lnvltlmintul 
deschis şi la distant,A referitor la 
interferenta şi compatibilitatea 
electromagnetici prin cooperarea 
universitate-industrie în RomAnia11

, 

avându-i ca autori pe A.Adăscăliţei şi 
I.O.Suceveanu. Lucrarea a prezentat un 
caz concret de aplicaxe a învă~ânrului 
deschis la distanţă ca urmare a 
cooperării între RENEL şi Centrul pilot 
de educaµe continuă de la laşi. 

Din dezbateri au rezultat o serie 
de recomandări, printre care: 

- pentru guverne: recomandări 
referitoare la mecanismele pentru 
asigurarea calită!ii educaJie~ utilizarea 
tehnologiei şi conceptelor educaţionale 
modeme, cooperarea intemaµonală, 
sporirea contribuţiei inginereşti la 
reducerea efectelor calamită,ilor 
naturale, schimburi de experienţ.A, 

r 

societate, 
cooperarea şi 

susţinerea 
universităµlor, oferta de valorificare a . 
experienţei în tehnologie, calitate şi 
management, reglementări practice de 
protecţie şi mecanisme pentru 
schimbare; 

recomandări privind 
reglementarea naţională şi regionala a 
acreditării inginerilor, ca o necesitate a 
asigurării calit:Aţii activităp.i inginereşti 

prin elaborarea de programe şi 

dezvoltarea unui sistem de acreditare. 
Din dezbateri a reieşit, printre 

altele, importanţa învăţământului 
deschis şi la distantă, mult mai accesibil 
inginerilor activi, uşor de adaptat 
cerinţelor unor sectoare industriale şi 
care poate facilita int.egrarea aspectelor 
multidisciplinare ale pregătirii 

profesionale. 
Lucrările publicate în volum sau 

broşură se află în biblio~ca AG!R. 
La şedinţa comitetului de 

educaţie continuă al FMOI s-au luat în 
discuţie pentru viitorul congres (1997) 
candidarurile Australiei şi României. Cu 
toate cA am fost sprijiniţi de ţările 
europene, la varul secret a câştigatAus
tralia. 

Delegajia AGIR s-a întălnit şi a 
discutat aspecte privind posibilitat.ea 
formării comisiei FEANI c~ urmează 
să soseascA în România în vederea 
afilierii AGIR şi includerii 
universităţilor tehnice româneşti la 
registrul FEANJ. 

lq încheiere, apreciem cA, în 
pofida unor carenţe organizatorice, 
participaiea delegaµei AGIR la acest 
congres a fost utilă. atât ca activitate 
concretă în cadrul federaP,ei mondiale, 
pentru dezvoltarea relaţiilor cu alte 
organizaţii naponale inginereşti, cât şi 
prin bog4~ de idei privind activitatea 
asociaţiilor inginerilor. 

Al treilea Forum European de esenţiala pentru desfăşurarea unor 
Educatie Continuă Inginerească, cu programe viabile de perfecţionare 
tema "Inginerul ca manager al profesionalA. 
schimblrii11

, a avut loc la Viena între În cadrul secţiunii B3, domnii 
9-11 noiembrie 1994, în organi.z.area Adrian Adăscăliţci şi Mihai Mihailă au 
Universităţii Tehnice din Viena, în susţinut comunicarea cu titlul "Program 
colaborare cu FEANI, Biroul Austriac de cooperare universitate-industrie în 
pentru Cooperare Internaţională în domeniul educaţiei continue inginereşti 
Cercetare şi Tehnologie, Societatea utilizând sistemul de tnvltlmAnt 
Europeană pentru Formarea Inginerilor deschis la dislJlnjll". Lucrarea a pre=tat 
- SEFI, Societatea propunerea fAcurA, 

lnt.emaµonalăpentru ------------. împreună,deAGIR, 
EducaP,eînlnginerie Universitatea 

- IGIP, Reţeaua VIENA T e h n i c a. 
Europeana a " Oh.Asachi" din 
UniversiUplor laşi şi Filiala Iaşi a 
pentru Educaţie Academiei Române 
Continuă - EUCEN de a crea un sistem 
şiM.inisterulFederal ._ __________ _. pentru educaţie 

Austriac pentru Ştiintă şi Cercetate. La continuă bazat pe învătAmânrul deschis 
Forum au fost prezenţi 235 de la distanţa., materializată prin înfiinţarea 
participanµ din 38 de tări (28 de tări la laşi a Centrului Regional pentru 
europene şi participanp di.n Asia, Af- Educaţia la Distanţa. CRED-1, ca cenau 
rica, America de Nord şi Noua pilot penau o viitoare reţea naţională de 
Zeelandă). învătământ la distantă (U.I. nr.12 şi 20/ 

Delegaţia AOJR, formată din 94). Comunicarea a fost bine pri.mit! şi 
domnii Mihai Mihăiţă - Preşedinte şi comentată pozitiv de auditoriu, care s-a 
I.O.Suceveanu - Prim Vicepreşedinte, arătat interesat de experienţa românească 

· a participat la lucrări alăruri de dl şef în domeniu. 
de lucrări ing.Adrian Adăscllliţci, de la Es~ de subliniat modul foarte 
Universitatea Tehnică " Oh.Asachi" serios şi concret de abordarea tematicilor 
din laş~ şi de dl prof.IacintManoliu de şi de identificare a rezultatelor obţinute, 
la Universitatea Tehnică pentru ceea cc justifică interesul arătat de 
Inginerie Civilă din Bucureşti. participanţii din lumea întreagă fiecărei 

Lucrările s-au desfăşurat în ediţii a Forumului European de Educaţie 
sesiuni plenare şi în sesiuni paralele. în Continuă Inginercasci. 
primele au fost analizate şi dezbărute Toate lucrările prezentate la fo-
princi palele probleme ale rum au fost editate fie în v9lum, fie în 
perspectivelor dezvoltării profesionale broşuri separate şi pot fi consultate la 
permanente, cum sunt rolul viitor al biblioteca AGIR. 
inginerului, inginerul ca manager al Cu ocazia participării la forum, 
schimbA.rii, rolul educaţiei continue în delegaţia AGIR a avut şi o serie de 
sprijinirea inovaţiei şi schimbării, înttcvedcri cu alţi participanţi, fiind 
competiţia şi dezvoltarea tehnologică, discutate diverse probleme ce intereseaz.A 
piaJa dezvoltării profesionale continue, AGIR, cum ar fi dezvoltarea relaţiilor şi 
managemenb.11 şi aspecte ale calitAp.i în cooperării internaţionale în educaţi.a 
educaţia profesională continui, continui, finalizarea favorabilă a 
structurile sale internaţionale şi procedurii de afiliere AGIR la FEANI, 
perspectivele viitoare ale acesteia. susţinerea candidaturii noastre de a 
Sesiunile paralele, în numAr de 8, au organiza Congresul Federaţiei Mondiale 
detaliat multe dintre aspectele ideilor a Organizaţiilor Inginereşti la Bucureşti 
care domin! astăzi educaţia continua în 1999. 
inginereasca. punând un va.dit accent pe Participarea delegaµei AGIR la 
aplicaţiile practice şi pe studierea unor Forumul Ew'opean a fost utilă atât pentru 
cazuri concrete de aplicare. dezvoltarea relaţiilor intemaponale ale 

A fost subliniată ideea ca AGIR, cât şi penau mai buna cunoaştere 
factorii determinanţi în educaţia de către comunitatea inginerească 
continuă inginerească sunt industria şi europeană a României, a inginerilor 
serviciile, universităţile tehnice şi români şi a AGIR. De asemenea, ne-a 
organizaţiile profesionale ale întarit convingerea asupra rolului major 
inginerilor, multe intervenţii reliefând pe care asociap.ile inginereşti din Europa 
rolul crescut al acestora din urmă. îl au în educaţia continuă inginerească, 

Cooperarea universitate- în special camanagerişigaranµaicalit!ţii 
industrie a fost prezentă, din nou, ca cursurilor postuniversitare. 

ANUNŢ IMPORTANT 
din partea conducerii AGIR 

\.. 

în atenţia ftlialelor şi societăţilor din 
coniponenţa asociaţiei 

Cu ocazia Plenarei Consiliului 
AGIR din 23 septembrie a.c., sau prin 
corespondentă, pe adresa conducerii 
filialelor/societăfilor componente şi a 
membrilor colectiv! ai AGIR, a fost 
solicitat acestora să transmită - ca ex
tras din programele proprii 
principalele actlunl prevăzute pe anul 
1995. Datele privind aceste actlvltăp sunt 
necesare pentru elaborarea ·· şi 
coordonarea programului global de 
activitate al Asoclatiei, actiunile respec
tive urmând a fi mediatizate şi eventual 
sprijinite de AGIR. 

Reamintim, de asemenea, filialelor 
şi societăfilor interesate că, ln 
conformitate cu "Reglementilrile 
activitt'Jfii de perfecţionare profesionalil" 
(publicate ln "Univers lnginuesc" nr.17/ 
1993), aşteptăm propuneri concrete 
pentru programul de cursuri şi 

seminarii pe anul 1995. Organele de 
conducere colectivă ale filialelor sau 
societăfilor profesionale din cadrul 
AGIR care doresc să se implice ln 
organizarea unor cursuri şi asigurarea 
condipilor de desflişurare pe plan local 

vor putea beneficia de îndrumarea şi 
sprijinul comisiei de specialitate şi a 
compartimentului de educape continuă 
inginerească din cadrul Asoclapei. 

întrucât solicitarea noastră a avut 
ecou şi s-au primit răspunsuri de la o 
parte din filiale, aşteptăm ca şi celelalte 
să deflnltl,veze şi să ne transmită 
propunerile lor până la data de 1 
februarie 1995. 

dr.lng.Mihai Mlhlilfli 
Preşedintele AGIR 

Noi 
intrări in 
Biblioteca 

AGIR 
(cărţi şi 
reviste) 

fn luna tkctmbrie 
a.c., AGIR a achiziJionat 
pentru biblioteca sa 8 noi 
c4r/i, despre care s-a 
considerat cd i-ar putea 
interesa pe membrii 
asocia/iei. Acestea sunt: 

Constantin 

Stăncescu - AutoCAD. 
Manual de iniţiere 

Gheorghe 

Curelef-Bălan • Visual 
Basic 

• Leon Levitchi, 

Andrei • Bantaş 
Dicfionar Englez
Român (70.000 cuvinte) 

G. Toderean, 

M.Coşteiu, M.Giurgiu -

Retele neuronale 
• E.Scheiber, D. 

Lixăndroiu - MathCAD 
Tatiana 

Radulescu
Telecomunicatii 

• Costache.Rusu şi 
col. - Managementul 
intreprinderilor mici şi 
mijlocii 

• ••• (Ministerul 
Finantelor) - Sistemul 
contabil al agentilor 
economici 

Din octombrie şi 
pâna la jumatatea lui 
decembrie, l'n Biblioteca 
AGIR au mai intrat 1i 
ultimele nume.re din 
nvisttlt : New Civil En
gineer, Foundry Trade 

Journal, Metallurgia, Jour
nal OACI, Mikro
elektronil:, ETZ, NTZ , 

Ingenieur Digest, 
Deformări Plastice. 
Buletin ARA CO, 
Diecasting World. 

li informam cu 
acest priltj pe membrii 
asocia/iti cd baza tk date 
a Bibliotecii AGIR tste 
l'nca l'n curs tk for1111lrt 1i 
ca tncd nu este posibila 
cllutarea dt cdr/i prin 
inttrmtdiul programului 
realizat tn acest scop. 
Totuşi, "Umbrii AGIR pot 
solicita cdrţi din Bibliottcd 
spre consultare la sediul 
asociaJiei. 
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După cum i-am mai informal pe cititorii noştri 
(U.I. nr.17/1994), Agenţia Statelor Unite pentru 
Dezvoltare lnternatională (USAID) şi Centrul 
mondial pentru mediu (WEC) au în derulare un 
program de asistentă pentru jlirile central şi est
europene în probleme de prevenire a poluării. 

Ţinând cont şi de implicarea AGIR într-o 
parte din aceste programe, revenim asupra 
subiectului, prezentându-vi un interviu cu cei doi 
specialişti americani anali în acest scop în România, 
precum şi o relatare referitoare la ultimul Seminar 
WEC desfăşurat în acest context. 

Prevenirea poluării şi 
eficienţă economică prin 

minimizarea pierderilor 
Interviu cu domnii Thomas McGrath, vicepreşedinte al WEC, 

şi Wil1iam B. Beck, de la Beck Consulting 

Rep.: D-le McGrath, d-le 
Beck, vd rugdm sd ne spuneJi, în 
primul rând, care este scopul 
prezenJei dvs în România şi care 
sunt intenJiile şi planurile pe care 
le aveJi. 

Thomas McGrath: În 
contextul unui program mai 
cuprinzător, la care participă şi 
AgenJia Statelor Unite pentru 
Dezvoltare lnternaponală (USAID), 
World Environment Center (WEC) 
are ca scop principal înfiinţarea unor 
Centre de prevenire a poluării în 9 
ţări din centrul şi estul Europei. 
Obiectivul acestor centre este să 
devină surse primare de referintă 
pentru industriile tarilor respective; 
ele vor putea răspU11de la întrebări 
concrete privind organizarea 
programelor de prevenire a poluării, 
vor contribui la organizarea de 
cursuri de pregătire pentru 
specialişti, vor acorda asistenţă 
pentru rezolvarea unor probleme 
concrete privind poluarea 

Rep.: Vd rugdm sd dezvoltaJi 
puJin conceptul de prevenire a 
poludrii, eventual cu referire la felul 
fn care este abordatd problema fn 
SUA şi la concep/ia dvs. cu privire 
la aceasta. 

William B. Beck 
Prevenirea poluării nu este ceva 
nou; din totdeauna s-a urmărit o 
anume eficienţă în utilizarea 
materiei prime. Astăzi, însă, 

prevenirea poluării implică o 
întelegere mult mai aprofundată a 
surselor şi cauzelor pierderilor. 
prevederea efectelor deşeurilor 
asupra mediului şi prevenirea 
acestor efecte încă de la sursă şi nu 
"la capătul ţevii". 

în SUA, în anii '60 - '70, 

aceasta era o activitate voluntară. însă, 
odată cu apăripa noilor reglementări 
privitoare la mediu, companiile au 
început să înţeleagă că este mai ieftin 
să micşorezi cantitatea de deşeuri 
decât să te ocupi de cele rezultate la 
sfârşitul proceselor. în acel moment, 
Guvernul, prin U.S.Environment Pro
tection Agency (US EPA), a preluat 
ideea şi acum avem o lege pentru 
prevenirea poluării care cere 
companiilor să-şi inventarieze 
deşeurile, să analizeze sursele şi să 
încerce reducerea acestora. 

Rep.: Totuşi, condiJiile din 
România sunt diferite de cele din SUA; 
noi nu avem legi atât de stricte privind 
protecJia mediului şi nici aceleaşi 
disponibilitdJi financiare ... 

Thomas McGrath: După cum 
a spus şi dl.Beck, abordarea noastră 
pune accentul pe ideea că existenta 
deşeurilor implică mari cheltuieli 
pentru orice întreprindere şi că, deci, 
minimizarea pierderilor este 
profitabilă economic. Percepţia con
form căreia măsurile de combatere a 
poluării constituie un lux provine 
dintr-o realitate: costul ridicat al 
instalapilor de prelucrare a deşeurilor 
care rezultă "la capătul ţevii", adică la 
sfârşitul procesului de producţie. Nu 
este şi cazul conceppei WEC, care are 
în vedere şi metode simple, ieftine, 
care provin nu din instalarea de 
echipamente sofisticate, ci din 
regândirea şi modificarea procesului. 
De aceea, noi recomandăm implicarea 
în aceste programe a cât mai multor 
angajati, pentru că aceştia au 
întotdeauna idei bune! 

Rep.: Cititorii noştri ştiu, 

dintr-un material publicat fn nr.17! 
1994 al revistei noastre, cd WEC a ales 
AsociaJia inginerilor ca partener 

pentru materializarea incenJiilor 
sale fn România. Ţinând cont cd 
între timp S·aufdcut noi paşi fn acest 
sens , Centrul romllnesc pentru 
prevenirea poludrii urmând sl'l 
funcJioneze chiar fn sediul AGIR şi 
cu contribuJia activa a asociaJiei, 
vd rugdm, fnfinal , sd ne împdrtdşiJi 
pdrerea dvs tn legdturd cu aceastd 
colaborare. 

W. B. Beck: Asociapa dvs. 
este chiar mai mult decât un 
colaborator: ea este cea care va face 
să funqioneze Centrul pentru 
prevenirea poluării, care, vă rog să 
retinep, va fi un centru românesc. 
în care lucrează români, pentru 
români. WEC nu va face decât să 
acorde asistenta initială, pentru 
demararea activităţii. După aceea, 
se va auzi tot mai puţin de un 
"Centru WEC" şi tot mai mult de 
un "Centru AGIR" ! 

Thomas McGrath: în ceea 
ce priveşte felul în care a început 
colaborarea noastră, vreau să vă 
spun că am fost de la început 
încântaţi că o organizaţie atât de 
prestigioasă ca a dvs a acceptat să 
lucreze cu noi, iar după ce am 
început activitatea propriu-zisă., am 
fost foarte plăcut surprinşi, aş putea 
spune chiar copleşip de răspunsul 
rapid şi consistent pe care 1-ap dat 
cerinţelor noastre. Dintre toate tarile 
în care am lucrat, a fost cel mai 
prompt şi cel mai serios răspuns pe 
care l-am primit ! Suntem sincer 
impresionati şi credem că este un 
excelent început ! 

Rep.: Suntem convinfi cd 

aşa va fi. Vd mulJumim ! 

ing.Sorin Golopenta 

Seminar WEC de 
• • • 1n1m1zare a pierderilor 

în ziua de 7 decembrie ac., AGIR a găzduit 
cel de al doilea "Seminar WEC de minimizare a 
pierderilor" . 

Susţinut de către d-nii Thomas McGrath, 
vicepreşedinte al World Environment Center (WEC) 
şi William B.Beck, de la Beck Consulting, seminarul 
a avut ca scop completarea aspectelor generale 
discutate la seminarul pe aceeaşi temă din luna iunie 
ac. cu un exemplu practic, demonstrat pe o uzină 
ipotetică. Subiectul tratat a fost bazat pe concluziile 
apărute în urma snidierii proiectelor întocmite de 
întreprinderile româneşti după seminarul din iunie. 

Au participat cca 60 de persoane: delegaţi ai 

celor 8 întreprinderi cuprinse în program, 
reprezentanţi ai Ministerului Industriei şi ai unor 
institute de cercetare şi firme private de consultanţă. 

în urma desfăşurării seminarului, specialiştii 
americani au apreciat interesul manifestat de colegii 
lor români, dialogul deschis şi preocuparea lor 
pentru reducerea pierderilor în procesul de 
producpe, cu efecte benefice asupra costurilor şi 
cu consecinţe pozitive în reducerea poluării 
mediului. 

La rândul lor, specialiştii români au apreciat 
prezentarea concretă, la obiect, claritatea expunerii 
şi actualitatea subiectului. 

ing. Liviu M.I. Ionescu 

O nouă revistă de 
specialitate pentru ingineri: 

"DEFORMĂRI PLASTICE" 
Tehnologiile de prelucrare fără pierdere de material sunt astăzi, 

când se pun tot mai acut problemele resurselor limitate şi ale protecpe1 
mediului, mai acruale decât oricând. Dintre acestea, cea mai răspândică 
est.e prelucrarea prin deformare plastică• o metodă care prezint.a., în plus, 
avantajul de a da piese cu proprietăţi fizico-chimice şi mecanice superioare. 

lată de ce ni se pare salutară iniţiativa colectivului de la Cen01.1l de 
Srudii şi Cercetări pentru Deformări Plastice din cadrul Universitaµi din 
Sibiu de a edita revista 11Deform4ri plastice", care "îşi propune să constiruie 
mijlocul de exprimare al cercetAtorilor din domeniul deformărilor plastice 
din România şi nu numai. .. " (am citat din prefaţa semnată de 
dl.prof.d.r.ing.Oct.avian Bologa, membru AGtR, redactorul şef al revistei). 

Am mai reţinut, ca o garan~e pentru înalwl nivel ştiinţific al 
publicaţiei, componenţa de elitA a Colegiului ştiinţific al acestei reviste, 
care reuneşte nume consacrate de profesori ce activează în marile centre 
universitare româneşti: Bucureşti, Cluj-Napoca, Braşov, Timişoara, Galaţi. 
De asemenea, ne face plăcere sa. constatăm că doi dintre membrii colegiului 
de redacţie• redactorul şef, deja citat, şi dl.ing.Lucian Cioca - sunt membri 
AGIR. 

Primul număr al revistei "Deformari plastice" cuprinde 49 de 
pagini cu un conţinut dens, constând în 6 articole ample ce trateaz.ă 
următoarele subiecte: duritatea materialului barelor din oţel aliat supuse 
anumitor prclucrari., tensiunile remanente produse de deformările plastice, 
vibroambutisarea, plasn.ugia, calculul unor parametri pentru anumite 
prelucrări, determinarea forţei de reţinere la ambutisare. 

Cu convingerea că noua revistă va fi utilă celor ce lucrează în 
domeniu, nu ne rămâne decât să le urăm celor ceo realiz.eaz.ă mult succes! 
(S.G.) 

DICŢIONAR DE PROPRIETATE 
INDUSTRIALĂ 

Efect pozitiv global 
Rezultat tehnic general al folosirii unei invenţii constituite dintr-o 

combinaţie de elemente tehnice cunoscute, reunite printr-un aport de activitate 
inventivă, astfel încât elementele respective sunt legate reciproc, de o manieră 
organică funcţională. 

Activitatea inventivă fiind un criteriu de acordare a brevewlui de invenţie, 
efectul global al unei combinaţii de elemente tehnice cunoscute trebuie să fie 
pozitiv, în sensul constalării cel puţin a sumei efectelor tehnice ale elementelor 
componente; sau, atunci când efecn.il global al unei combinaţ:i.i conform cererii 
de brevet, este comparabil cu efectul unei combinaţ:i.i, cunoscute, cele două 
efecte trebuie să fie cel puţin egale pentru a se· acorda breverul de invenţie. 

Efecte tehnice 
Rezultat.ele funcPonale (generic exprimal) ale unei soluµi tehnice care 

pot genera avantaje economice sau sociale în cazul exploatării inven~ei res
pective. 

!n cazul comparapeidintrc două solup.i tehnice, se vor lua în consideraţie, 
în vederea acordârii unui brevet de invenp.e, efectele tehnice obţinute în raport 
cu o problema rezolvată de cele doua. soluţii. 

Efort creativ 
lntervenpe calificată. aleatorie sau expresa., a unei persoane de specialitate 

dintr-un domeniu tehnic, care, aeţ:ionând asupra şi cu ajutorul stadiului tehnicii, 
asigura obţinerea unei solupi tehnice conform uneî cereri de brevet 

Efortul creativ, aşa cum este definit şi de dispoziţiile regulamenwlui de 
aplicare a legii brevetelor, este unul din elementele de existenţă a activităţ:i.i 
inventive şi o condiţie indispensabilă pentru acordarea brevetului solicitat 

Găsirea prin hazard a unor so lupi tehnice pentru rezolvarea unor probleme, 
fără a depune un efort creativ considerabil, constiruie o excepţie de la regulă 
(ceea ce o întăreşte). 

Efecte exterioare 
Elementele aparent.e ale unor obiecte cu doua sau trei dimensiuni care 

compun aspecrul acestora, care poate fi protejat conform legii printr·un 
certificat de înregistrare a desenului sau modelului industrial. Efectele 
exterioare pot fi ornamente diverse, combinatii de culori, flambaje, armuri 
sau efecte de ape la textile, motive geometrice, aranjamente florale etc. 
Protecţia juridică a crcapilor amintit.e se obţine dacă efectele exterioare conferă 
obiectelor respective o fizionomie caracteristică, nouă. 

Elemente figurative 
Semne grafice constirutive ale mărcilor figurative, întâlnite sub formă de 

desene, reliefuri, etichete, embleme, blazoane, fotografii, peisaje etc. 
Elementele figurative pol fi protejate ca maică dacă prezintA distinctivitate în 
raport cu alte mărci pentru aceleaşi produse sau servicii. 

Epuizarea dreptului la marei 
Teoria conform căreia, la punerea în <;irculaţie a unui produs înso\it de 

marca sa, drepwl exclusiv al titularului certificatului de înregistrare a acesteia 
se epuizează la prima vânzare a produsului. Teoria amintită a fost elaborata şi 
dezvoltată de jurispruden{a germană, emiţându•se opinia că, începând cu 
ci.rcuiwl comercial al produsului, drcpwl la marcă nu mai poat.e împiedica 
libera circulaţie a mărfuri.lor marcate. 

Examinare amânat.A 
Procedură de tratament al unei cereri de brevet care poate începe, con· 

form legii, mai târziu decât odată cu înregistrarea cererii. Conform unor 
proceduri clasice, o cerere de brevet este supusă automat unei examinări, în 
vederea eliberării unui brevet, într--un sistem declarativ sau atributiv. în cadrul 
examinării amânate însa, momentul declanşării începutului procedurilor res• 
pective se poale deplasa cu un t.ermen de câteva lqni până la ca.pva ani, timp 
în care au loc diverse demersuri ale solicitanrului privind posibile transformări 
de drepruri, experimentarea invenţiei, comercializarea produsului etc. 

ing.Constantin Ion 
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Bilanţ şi perspectivă În 
activitatea de 

cercetare-dezvoltare (I) 

Salonul !Montlial al 
In'lJe.ntatoriCor 

'E'l.19t'E~Yl '94 1n cei doi ani scurşi de la înfiint,rea 
sa, Ministerul Cercetării şi Tehnologiei 
(MCT) a elaborat şi a pus în aplicare 
Programul de ReformA a activitA!ii de 
cercetare ştiinţifici şi dezvoltare 
tehnologici din Rominia pentru 
perioada 1993-1996, ale cllrui principale 
prevederi au fost incluse în programul de 
guvernare. 

Programul de reformă are ca princi
pal scop stimularea potenţialului nalional 
de cercetare şi dezvoltare, creşterea 
aportului cercetării ştiinp.fice româneşti 
în modernizarea şi integrarea pc baze 
competitive a economiei naţionale în 
economia mondială. În acest sens, 
obiectivul central al procesului de 
reformă îl reprezintă formarea unor 
conexiuni puternice şi viabile intre 
cercetare şi economie. 

Coordonarea strategici a activitlţii 
de cercetare şliin!ificA şi dezvoltare 

tehnologicA 
Un obiectiv esenţial al reformei în 

managementul activităţii C&D îl 
constiruie elaborarea strategiei C&D la 
nivel national, având la ba.z.4 următoarele 
principii: 

- elaborarea de programe prioritare în 
domenii cu §anse competitive reale; 

- susţinerea programelor de 
restructurare a ramurilor §Î subramurilor 
prin produse şi tehnologii noi; 

- sprijinirea C&D în sectoarele 
strategice cu caracter deosebit; 

- stabilirea nişelor "followcr" com
petitive; 

-sprijinirea colectivelor de excelentă 
în domeniile C&D; 

- sprijinirea "campionilor naţionali" 
(întreprinderi, produse, tehnologii cu 
şanse semnificative pe piai!). 

1n cadrul strategici C&D la nivel 
naţional au fost Mbilite wmătoarcle cinci 
direcţii prioritare: 

a. Ramurile de infrastructura 
(transporturi, telecomunicaţii, 

electronică, informatică, construcţii 

civile) 
b. Lantul agroalimentar (agricultura, 

silvicultura, industria alimentară) 
c. Domenii strategice (energetica şi 

resursele ei, ecologic, sănătate, 

silvicultura, aviaţia) 
d. Ştiinţele vieţii (medicina, 

biotehnologii, ecologie, protecţia 

mediului) 
e. Ştiinţele tehnice (materiale noi, 

tehnologii neconvenţionale) 
în perioada 1993-1994 au fost elabo

rate cca 100 acte normative (Legi, 
Hotărâri de Guvern, Ordonanţe, Ordine 
ale Ministrului, Instrucţiuni), menite 
perfecţionării cadrului instituţional, 
managerial şi financiar al activităţii de 
C&D. A fost elaborată şi aplicată 

metodologia de elaborare, lansare şi 
urmărire a Programelor Nationale de 
Cercetare şi au fost elaborate 
programele de cercetare prioritare şi 
sectoriale care alcătuiesc Programul 
Nafional de cercetare-dezvolta~ pe 
perioada 1994-1995 (adoptat prin HG 
27/1994). 

Pentru realizarea tematicii cuprinse în 
aceste programe, s-a trecut la elaborarea, 
aplicarea şi perfecţionarea metodologiei 
de contractare, care a urmărit în princi
pal simplificarea acestui proces, prin 
eliminarea verigilor intermediare, 
stabilirea coordonatorilor principali §i 
secundari de fonduri, responsabilitatea 
controlului utiliz.ării fondurilor alocate. 

Dezvoltarea diferitelor sectoare şi 
domenii de cercetare-dezvoltare. 
Din analiza comparativă a fondurilor 

pe programele de cercetare-dezvoltare, 
rezultă o creştere a investitiei de 
cercetare, în mod deosebit în: 
transportt.14 telecomunicap.i, electronică 
şi electrotehnică, medicină, fizică 

aplicată, biotehnologie, ecologie, 
informatică. agricultură. 

Pentru stimularea cercetării 

universitare, MCT a• alocat către 

Ministerul Învăt-Amântului fonduri 
suplimentare faţă de prevederile 
bugerului de stat 

Alte direcţii de acliune au fost: 
- revigorarea unor domenii de 

cercetare, prin înfiinţare.a unor organisme 
şi unitAţi de cercetare specializate, în 
coordonarea MCT. Agenlia Română de 
Biotehnologii Aplicate, Agenţia 

Naliona!Ade F.nergie Atomică, Institutul 
de Cercetare pentru Microtehnologii, 
Centrul Român dC cercetări pentru 
Geologie Marina, Institutul Nalional de 
cercetare pentru Fizica Pământului, 
lnstiturul de Geologie al României etc; 

- alocarea de fonduri pentru 
sprijinirea direct! a aplicării de către 
agenţii economici a unor cercetări de 
importantă deosebită; 

- alocarea unor fonduri de sprijin şi 
stimulare a procesului de inovare şi trans
fer tehnologic în economie; 

- alocarea de fonduri pentru 
manifestări ştiinţifice cu participare 
internaţionala.. abonamente la periodice 
din străinătate (2850 titluri în I 993, 3450 
titluri în 1994) şi editarea de publicaţii 
§tilnţifi.cc proprii. 

Transformllri la nivelul unitAţilor şi 
personalului de cercetare-dezvoltare 

!n etapa 1990-1992, ramura 
cercetare-dezvoltare a cunoscut o 
reducere de personal de cca 45%. 

lnceplind cu 1992, s-a stopat procesul 
de "restrucrurare necontrolată" şi s-a 
reuşit păstrarea componentei de 
dezvoltare tehnologica, pentru realizarea 
căreia în alte ţări europene se depun 
eforturi considerabile. 

Caracteristică pentru perioada 1993-
1994 este conturarea unei strategii pe 
termen scurt, pentru toate unităţi1e C&D, 
pe ramuri de activitate. 

Strategia de restructurare a sistemului 
de unităli C&D a avut la bază rezultatele 
analizei desfăşurate de MCT, în 
colaborare cu Colegiul Consultativ, 
privind calitatea, performanţele şi 

perspectivele activităţii de cercetare din 
aceste unităµ. ln definirea strategiei s-a 
urmărit corelarea între următorii factori: 

- opliunile unităţi1or C&D; 
- strategiile de restructurare 

sectoriale; 
- strategia generalA C&D, susţinut! de 

MCT şi de Colegiul Consultativ prin 
Comisiile sale de specialitate. 

Transformările în curs reflectă 
procesul de reformă, care s-a desfăşurat 
pe mai multe direcţii; 

- declanşarea acţiunii de auditare 
(evaluare) a institutelor din ramurile 
chimie, construcţii de maşini şi textile, în 
colaborare cu experţi, în cadrul 
programului PHARE; 

- declanşarea actiunilor de 
configurare a reţelei de instituţii publice 
de cercetare-dezvoltare (definitivarea 
criteriilor privind selectarea unităp.lor de 
cercetare-dezvoltare cu statut de instiUJţii 
publice) şi elaborarea listei preliminare 
cu aceste instituţii; 

- declanşarea acţiunilor preliminare 
de înfiinţare de centre de excelentă. care 
sA concentreze resurse umane şi materiale 
de excepţie, în vederea desfăşurării de 
cercetări avansate; 

- finalizarea listei de unităţi de 
cercetare-dezvoltare propuse spre 
privatizare Îft wiroa etapă. 

Probleme privind finantarea 
acOvitAtii de cercetare-dezvoltare 

1n 1993 a fost adoptată Legea 67 /93 
prîvind constituirea fondului special 
pentru finanţarea cheltuielilor de C&D. 
Această măsură a fost salutară pentru a 
asigura supravieţuirea cercetării 

ştiinţifice şi dczvoltArii tehnologice din 
România, în condiţiile în care prin 
bugetul de stat nu s-a purut asigura decât 
max.10% din necesarul de fonduri. 

Sectorul cercetare-dezvoltare a 
întâmpinat, atât în 1993, câtşi în 1994, 
dificultăP, financiare deos,bite, datorate 
în bună măsură circumstanţelor 

economice cunoscute, care au avut ca 
efect întârzieri mari în colectarea şi 
vărsarea fondului special. 

ln 1993, nivelul total prevăzut al 
fondurilor publice alocate pentru 
cercetare-dezvoltare a fost de cca l ,18% 
din PIB. dar nivelul total realizat a fost 
de cca 0,5% din PIB. 

Pentru 1994, nivelul prevăzut pentru 
totalul fondurilor publice alocate pentru 
cercetare-dezvoltare a înregistrat o 
scădere, reducându-se ta cca 1,01 % din 
PIB. Nivelul fondurilor publice, 
previzibil ca realizat până la sfirşirul 
anului, se estimează la cca 0,6% din Pia 

Din păcate, această tendinţă de 
scadere se manifestă şi în 1995, clind, în 
urma desfiinţării fondului special de 
cercetare-dezvoltare, bugetul de stat 
prevede fonduri care reprezintă numai 
0,75% din PIB; dar acestea vor fi fonduri 
certe. 

ChelUJielile de dotare s-au ridicat la 
6mld lei în 1993 şi,respectiv, 16 mld lei 
în 1994. 

Susţinerea financiară a programelor 
de cercetare-dezvoltare nap.anale a fost 
împiedicată §Î de blocarea unor proiecte 
de acte normative privind noi forme şi 
condiţii de finanţare, care sâ stimuleze 
activitatea de cercetare-dezvoltare, 
transferul rapid de tehnologic şi 

valorificarea rezultatelor ccrcetArii.. 
Implicarea directă a sectorului C-D în 

procesul general de restructurare 
economică. prin orientarea spre cerinţele 
agenţilor economic~ este reflectat! şi prin 
evoluţia structurii venib.Jrilor unitAp.lor de 
cercetare-dezvoltare. 1n anul 1992, din 
totalul cifrei de afaceri, finanţarea din 
fonduri publice reprezenta 60%, în timp 
ce contractele de cercetare-dezvoltare 
încheiate di.rect cu agenţii economici 
reprezentau numai 30%, rcsrul de 10% 
fiind acoperit din alte surse 
(microproducţie, servicii tehnologice 
etc). !n 1993, se remarca o scaderc a 
volumului de finanţare din fonduri 
publice, care se reduce la 40%, dublat! 
de o tendinţă, continuată şi în 1994, de 
creştere a numărului de contracte 
încheiate direct cu agenţii economici. 

(Continuare fn numllrul 
urmdtor) 

('.B~elks, 9-16 noiem6rie 1994) 

* Ca de obicei, remarcabilă 
prezenţă romănească * 

Continuând tradiţia bunelor contacte informative dintre 
Ministerul Cercetării şi Tehnologiei (MCn şi AGIR, dl prof. 
Nicolaie Naum, director general al Direcţiei Generale de 
Inovare şi Transfer Tehnologic din cadrul MCT, a avut 
amabilitatea de a oferi redacţiei noastre informaţii referitoare 
la prezenta şi rezultatele participării delegaţiei române la 
Salonul Mondial al Invenţiilor "EUREKA '94", Bruxelles. 

Desfăşurat în perioada 9-16 noiembrie 1994, în 
organizarea Camerei Belgiene a Inventatorilor şi a Camerei 
Inventatorilor Spanioli, sub patronajul Ministerului Economiei 
din Regiunea Bruxelles-Capitale, salonul EUREKA '94 a 
prezentat peste 650 de invenţii din circa 30 de lări.-

Standul românesc, organizat prin efortul Societăţii 
Inventatorilor din România, a prezentat 65 de produse, 
cuprinse în 3 secţiuni: unul sub egida MCT, cu 3 institute şi 3 
centre de inovare sau de implementare a invenţiilor, un al 
doilea sub egida Ministerului învaţământului, având ca 
participante cele două mari universităţi ieşene ("Al.I.Cuza" 
şi "Oh.Asachi") ş~ în fine, un grup de 3 societăţi comerciale: 
MICU SRL, LARCO SRL, TEROM SA. 

Ca de obice~ inventatorii români au obţinut un număr 
impresionant de premii şi medalii, remarcându-se (tot ca de 
obicei) numele domnilor Yitalie Belousov, Boris Plăhteanu, 
Eftimie Niţescu, Horia N.Teodorescu, etc. 

Ne facem o datorie de onoare din a-i felicita pe toţi cei 
ce s-au evidenţiat în această confruntare internaţională 

(cerându-ne, totodată, scuze că nu-i putem aminti pe toţi), 
dar totuşi nu ne putem reprima o nedumerire: oare numai la 
laşi se inventează în România ?!... 

Al 4-lea Colocviu Naţional ( cu participare 
internaJională) pentru protecţia atmosferei 

-Bucureşti, 16-18 noiembrie 1994 -
Anul acesta, lucrările Colocviului, devenit 

tradiţional, organizat de Societatea Română pentru 
Protecţia Atmosferei (SOROPA) a coincis cu 
aniversarea a 45 de ani de învăţarnânt tehnic superior 
de instalaţii (1949-1994). 

11 Eficienta, confortul, conservarea energiei 
şi protecţia mediului prin instalatiile din construclii 
constituie preocuparea permanentă a Societăţii 

Române pentru Protecţia Abnosferei"- ne-a declarat 
preşedintele acesteia, dl.dr.ing.Puiu Stoenescu, 
profesor la Universitatea Tehnică de Construcţii 
Bucureşti (UTCB). 

Rezultatele concrete ale muncii permanente ale 
membrilor SOROPA în domeniu au fost foarte bine 
prezentate în cadrul manifestării, structurate pe 3 

secţiuni ştiinţifice: 

I. Instalaţii în construcţii - eficienţă, confort 
2. Protecţia mediului (al 4-lea Colocviu Naţional 

SOROPA) 
3. Sisteme şi tehnici noi în iluminatul electric 

(Seminar Naţional al CNRI). 
Din cele I 18 teme prezentate, 12 au fost 

susţinute de specialişti din Franta şi 3 de specialişti 
din Republica Moldova, confirmându-se astfel 
caracterul internaţional al manifestării. 

Lucrările colocviului s-au caracterizat printr--0 
înaltă ţinută profesională. 

Preocuparea permanentă a societăţii SOROPA 
de a ajuta la crearea în România a unui cadru 

organizatoric şi legal pentru rezolvarea problemelor 
de protectia mediului este cunoscută. Această 
pieocupare nu face abstracţie de experienţele lărilor 
vecine, ci, dimpotrivă, se tinde la o aliniere la normele 
de protecţia mediului internaţionale, într-un termen cât 
mai scurt. 

Lucrările Colocviului s-au încheiat cu o masă 
rotundă în care s-au dezbătut probleme legate de ur
banism şi poluare. Concluziile acestor dezbateri vor 
reprezenta tematici viitoare de cercetare pentru 
societatea SOROPA. 

Şi în acest an, SOROPA, deşi întâmpină greutăţi. 
materiale majore, a acordat premii substanţiale pentru 
a stimula activitatea în domeniu. Este de evidenţiat, 
stimularea studenţilor secţiei de Instalaţii şi 

Echipamente pentru Protecţia Abnosferei, secţie 
înfiintată în anul 1990. 

Marele premiu "SOROPA" a fost acordat anul 
acesta pentru două tematici: 

"Conexiuni între caracteristicile sitului urban şi 
răspândirea poluanţilor" (dr.arh.Cornelia Elena 
Berindan) şi 

"Metodă de analiză a compuşilor organici 
volatili (COY), dintr-un sol poluat, prin cromatografie 
în fază gazoasă (CPG)" (dr.ingJean Marie Blanchard, 
dr.ingJean Cane de la !NSA de Lyon şi dr.chim.Maria 
Popescu de la UTCB) . 

ing. M, Faighenov 

• 
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CHIP-URI MINUNE 
Puterea unui computer Pentium PC 

sau a unui Macintosh PowerPC al firmei 
Motorola Inc. este rezultatul unor decenti 
de progres în proiectarea şi construcţia 
de chip-uri. Microprocesoarele şi chip
urile de memorie care alcătuiesc 

uimitoarele maşini multimedia reprezintă 
o noua. dovada. pentru ceea ce este 
cunoscut sub numele deLegta lui Moore. 
Gordon E. Moore de la Intel afirma acum 
30 de ani că prin micşorarea circuitelor 
înmediecu 10%anual.creatoriidechip
uri aveau să producă o nouă generaţie la 
fiecare 3 ani. într-adevăr, chip-urile de 
memorie şi-au mărit capacitatea DRAM 
de 4 ori la fiecare 3 ani, iar 
microprocesoarele şi-au imbunătăţit 
performanţele de 4-5 ori la fiecare 3 ani 
începând cu 1979, când Intel a lansat 
familiax86. 

După mai multe generap.i de astfel de 
multiplicări, viteza şi valorile 
performanţelor obJinute le putem 
asemăna cu cele ale unui bulgAre care se 
rostogoleşte. Surprinzător este fapwl că 
prep.irile acestor componente este totuşi 
în continuă scădere, comparativ cu 
performanţele realizate. 

în 1982, cel mai nou microprocesor 
al firmei Intel era 286. El realiza I milion 
de instruqiuni pe secund! (1 mips} şi 

costa 360$. Să-l comparăm cu Pentium: 
acesta costă 950$ şi real.i.uaz4 100 mips. 

Capacitatea chip-urilor de memorie a 
crescut din 1985 de la I milion bip la 16 
megabiţi, sau de la 30 la 500 de pagini 
de text tipărit 1n 2005, capacitatea lor va 
fi dt 4 bilioane de biţi, corespunzător 
texrului din 2. seturi de "Encyclopaedia 
Britannica". Şi când memoriile de 64 
gigabiP, vor apArea, aprox. în 2011, ele 

· vor putea înmagazina o mică bibliotecă: 
27 seturi "Britannica". 

Tehnologia "gigabit" va duce la 
dezvoltarea unor creiere din siliciu cel 
puţin la fel de inteligente c'a cele umane. 
"Po.tenp.alul unui calculator este mult, 
mult mai mare decât potenţialul uman" -
afirma Hugo de Garis, cercetător în 
cadrul Laboratorului de Cercetări în 
Procesarea Informaţiei din · Kyoto, 
Japonia. Creierul uman are cca. 10 
quadrilioane de sinapse, ceea ce este 
totuşi "trivial", arata Garis, faţă de 
computerul pe care intenponează să-l 
construiască. Acesta va avea de un 
miliard de ori. mai multe sinapse "de 

siliciu", fiecare mult mai rapidă decât ale 
creierului. 

Scopul final este de a pune capăt 
tiraniei tehnologice: m~inile nu vor mai 
dicta utilizatorilor modul de folosire, ci 
se vor adapta ele însele fiecărui utilizator. 
Dacă n"u vă place să folosiţi mouse-ul, va 
fi suficient să arătaţi cu degentl spre icon
ul spreadsheet-ului pe care doriţi să-l 
utilizaţi. Realizarea unor calculatoare cu 
care să comunicăm ca şi cu o altă fiinţă 
umană este esenµală în condipile în care 
Magistrala Informaţională va deveni un 
lucru la fel de normal ca reţeaua 
telefonică. Aceasta va înseamna şi o 
enormă muncă de programare, arăta 
Larry Ravinier, director în cercetarea 
principiilor informatice la Laboratoarele 
Bell. Dar când scopul va fi atins, ''întreaga 
lume va arăta altfel". 

Prima barierâ ce trebuie trecută este 
recunoaşterea de voce. ''Lucrăm în acest 
domeniu de 20 de ani" , spune Michael 
L. Dertouzos, director la Massachusetts 
Instinne, "şi rezultatele au început să se 
vadă". În 10 ani, chiar computerele 
manevrate manual vor înţelege o voce 
normală, iar în următorii 15 ani, un com
puter-telefon de buzunar va traduce 
instantaneu conversaţia a două persoane. 

în afara de producerea artificial! şi 
recunoaşterea de voce, visionica 
artificială înregistrează progrese. 
Abordarea acb.Jală este limitata deoarece 
recunoaşterea unei imagini se realizează 
pe baza unei comparaţii cu o bibliotecă 
de imagini memorate. Cercetările în 
domeniu promit însă sisteme vizuale la 
fel de versatile ca şi biosistemul ochi
creier. Pentru Steven Shafer, director la 
laboratorul de profil di.n cadrul 
Universitătii Camegie Mellon. cheia 
constă în înţelegerea corectă a fizicii 
percepţiei: modul în care creierul 
analizează textura, culoarea şi 

reflectivitatea pentru a extrage 
caracteristicile datelor vizuale care 
asaltează ochiul. Shafer a conceput în 
1984 prima teorie în acest sens, denumită 
Modelul Dicromatic de Reflecţie şi de la 
care s-a pornit în construcţia vehiculului 
"self-steering", pentru Pentagon. Acum, 
scopul cercetărilor lui Shafer se îndreaptA 
spre ''un computer care să poata identifica 
obiecte când nu are nici o noţiune despre 
ceea ce priveşte". 

Toate aceste performante ale unui 
inginer programator nu vor fi însă 
posibile dacă industria sem.1COoductorilor 

nu va rezolva problema litografiei optice. 
în jurul anului 1005, produc4torii de chip-

uri se vor lovi de limita posibilităţii 
trasării de linii microscopice pe pastila 
de siliciu de dimensiuni tot mai mici. 
operapune ce se va real.iz.a, probabil, cu 
raze X sau fascicule de electroni. Nici 
una dintre aceste tehnologii nu va fi 
ieftină, ceea ce va duce la creşterea 
preţurilor mai repede decât 
performanţele - reversul legii Iul Moore. 
Tehnologia utilizata în Silicon Valley 
pentru realizarea chip-urilor era similară 
cu cea din fotografie, adică trecerea 
luminii printr-un negativ sau mască: la 
început lumina vizibilă, apoi cea 
ultravioletă, mai precisă. Anul trecut, 
SVG Lithography Systems Inc. , un 
depanamental Silicon Valley Group Inc. 
din San Jose, California a pus la punct 
un echipament care foloseşte lumina 
ultravioletă pentru trasarea liniilor de 
0.35 microni şi care va fi utilizat în 
curând în linia standard de producere a 
memoriilor DRAM de 64 Mbip. 

Oamenii de ştiin"4 afirmă că aceste 
fantez.ii, ca şi multe altele. vor deveni 
realitate în următoarele două decenii. 
"Lumea nu îşi dă încă seama cât de 
repede se vor dezvolta aceste lucruri" • 
spune Thomas N. Theis, mana-ger la 
Departamentul de cercetare a fizicii 
semiconductorilor, IBM. Aceste 
transformări vor avea implicaţii multiple 
atât în instiruţ:ii, cât şi în viaţa de zi cu zi 

Restrucrurarea va lovi în special 
industria electronii:!. fn afară de giganp..i 
japonezi, pupne firme constructoare de 
calculatoare şi echipamente periferice îşi 
vor realiza singuri chipurile. Acestea 
reprezintă deja 75% din valoarea hard
ware-ului şi acest procentaj este în 
creştere. 

Să luăm un alt exemplu; D. Raj 
Reddy, decan la Universitatea Camegie 
Mellon, Departamenb.Jl "Computer Sci
ence" este îngrijorat de modul în care 
sistemul educaţional se va adapta 
dezvoltărilor tehnologice ce vor urma. 

Abordarea de viitor a tehnicilor 
utilizate se va baza probabil pe cea mai 
importantă diferenţă dintre om şi 

maşină: raţiunea. Când rezultatele 
inteligenţei artificiale vor fi implantate 
într-un gigachip, computerele vor fi în 
stare să interpreteze instrucţiuni 

ambigue şi să ia în consideraţie nap.unea 
de incertitudine. 

Daniela Teşeau 
Adaptare dup/1 Business 
Week /ni' I, 4 iulie 1994 

Contrabanda cu plutoniu şi ·bombele·· 
I 

nucleare artizanale 
Este posibil ca undeva, în Occident, într-un garaj subteran, 

teroriştii tocmai sA asambleze o armă nucleară cu o putere de 
distrugere tot atât de mare ca a bombelor de la Hiroshima şi 
Nagasaki, care au ucis 100.000 de persoane. Pe de altă parte, 
contrabandiştii vând, probabil, plutoniu unor ţări care doresc 
cu disperare s4 intre în posesia annei nucleare. Acestea sunt 
temerile crescânde provocate de tot mai numeroasele incidente 
de contrabandă cu plutoniu. fn.trebarea care se impune este: cât 
sunt de realiste .aceste temeri? Din păcate, răspunsul este că 
sustragerea plutoniului continuă, iar construirea unei bombe 
nu este atât de dificilă precum pare la prima vedere. tn pofida 
faimei distrug4toare·legate de numele s4u, plutoniul este destul 
de uşor de manevrat şi de aceea este şi traficat El se prezintă în 
mod uzual sub formă de bare de un kilogram sau de mici tablete. 
Plutoniul este un metal extrem de toxic, care provoacă 
îmbolnăvirea de cancer, dar cea mai marc parte a undelor sale 
radioactive nu penetreaz.A la distanţe prea mari. Din această 
cauză, este ambalat într-un conteiner de plastic perfect ermetic 
şi poate fi manevrat firă îmbrăcăminte de protecţie şi fără un 
blindaj gros din plumb. lraficanpi, preg4tip s4-şi asume riscul 
ca blindajul s4 ~ spa,g4, pot transporta plutoniul într-<> valiza 
sau pur şi simplu ascuns în îmbrăcăminte. Cea mai dificili 
problemă este aceea de a reuşi să treacă de detectoarele de raze 
"X" aflate pe aeroporturi. care ar semnala imediat prezenţa unor 
astfel de metale grele. 

Cantitatea de plutoniu necesară pentru producerea unei 
bombe depinde de cât de sofişticat este proiecrul de execuţie. 
Oamenii de ştiin"4 americani sau ruşi pot elabora în prezent 
proiecte care pot fi executate doar cu 2,5 kilograme de plutoniu. 
Un începător ar folosi, probabil, între şase fi zece kilograme de 
plutoniu, pentru a fi sigur că va provoca 'O explozie nucleară. 
Datorita fapb.llui că nu este recomandabil contactul direct cu 
acest material, o problemă dificilă este aceea că pentru a topi şi 
a da o formă plutoniului este necesară o aparatură cu comandă 
de la distan(ă. Fabricarea plutoniului este una dintre cele mai 
dificile etape ale procesului. fiind greu de realizat într-un 
laborator nuclear modest echipaL Altă cerinţă este aceu. ca 
plutoniul s4 fie de calitat& superioară. Plutoniul-239, ca,e an, o 
mare putere de explozie, având capacitatea de a produce o 

reacţie în lanţ., este obţinut din uraniul care a stat doar câteva 
luni în reactoarele nucleare. Plutoniul-240, care arc o capaci
tate de explozie mai redusă. este obţinut din combustibil care a 
stat un timp mai îndelungat în reactor. Cei care construiesc 
bombe sunt interesaµ s4 intre în posesia unui material care să 
conţină plutoniu-239 în proporţie de peste 90 la sută, cum este 
şi cel introdus prin contrabanda în Germania. 

De îndată ce este format nucleul de plutoniu, wmătoarea 
etapă este de a construi în jurul acestuia o sferă de aproximativ 
400 kilograme de explozibil convenţi.on84 de obicei de tipul 
''HMX", cu putere superioară de explozie. Aceasta sferă trebuie 
construită în aşa fel încât şocul produs prin detonarea sa să fie 
concentrat asupra nucleului de plutoniu, care, datorită 
impacb.llui1 să-şi reducă la jumătate dimensiunile normale. 
Implozia astfel produs! determina creşterea drastică a densităţii 
de atomi de plutoniu, care, prin disociere, eliberează o enormă 
cantitate de energie şi determină producerea unei reacţii în lanţ; 
aceasta, la rândul ei. declanşează explozia nucleară. Pentru ca 
acest proces să decurgă optim, este important s4 se obţină o 
detonaţie uniformă. Toată cantitatea de explozibil trebuie s4 fie 
detonată simultan pentru a produce o undă de şoc sferică şi 
simetrică care s4 lovească plutoniul Pentru realizarea acesrui 
lucru este nevoie de un echipament sofisticat Tob.Jşi, oricine 
este decis să construiască o bombă nucleară poate cumpăra un 
astfel de echipament Obţinerea unei explozii uniforme este 
dificilă pentru terorişti, dar majoritatea ţ!ril.or au specia.lişti care 
proiectează arme convenţionale, iar aceştia pot produce o astfel 
de detonape. 

O asemenea armă nucleară ar putea cântări mai puţin de 
500 kilograme, ar fi cam de dimensiunea unei mingi de baschet 

·1i ar putea fi ataşat! unei rachete "Scud". Puterea exact! de 
explozie poate depinde de calitatea construcţiei sale, dar se 
estimeaz4 ca poate ayea o fotţ4 de 20.000 tone de TNT, similar4 
cu cea a bombelor care au distrus Hiroshima şi Nagasaltl. 
Probabil c4 realizarea unei bombe nu este înca la îndemâna 
grupurilor teroriste, dar poate fi realizată de numeroase state în 
cazul în ca,e acestea reuşesc s4 obpna suficient plutoniu de tipul 
celui folosit pentru bombe, cum este cel cu care se face 
contraband4 între Rusia şi Germania. 

NOUTĂŢI TEHNICE 
ŞI ŞTIINŢIFICE 

Frigi~ere pentru PC-uri 
Pe ma.sură ce microprocesoarele devin din ce în ce mai rap:.de, 

ele produc şi tot mai multă căldură. făcând astfel dificilă menţiJ1erea 
PC-urilor la temperaturi normale. De aceea, specialiştii de I,. Digital 
Equipment Corp. au imaginat un fel de mică "orgă" alcăruită din b.Jburi 
ca,e absorb căldura. Prin tllburi circul! alcool. La partea inferioară a 
ruburilor, sub influenţa căldurii degajate de microprocesor, alcoolul 
ajunge să fiarbă. Vaporii se ridică în partea de sus, unde, răcqi cu ajutorul 
ventilatorului existent la orice PC, se condenseaz.ă şi alcoolul curge 
înapoi. 

Ar putea un asemenea dispoz.itiv sA devină rentabil? Pentru a 
putea raspunde la această întrebare. profesorul de ştiinţa materialelor 
Randall M.German, de la Pennsylvania State University, a modelat un 
prototip din aliaj W-Cu. RealizArile sale au atras atenti,a unei firme care 
fabrică deja mici sisteme de răcire din plastic şi cupru şi care consideră 
că soluP,a celor de la Digital Equipment Corp. este ingenios~ dar 
deocamdatA cam prea scumpă. 

("Business Wuk lnt' /") 

Televizoare uriaşe 
Japonezii s-au îndragostit până 

peste cap de televiziunea cu ecran 
uriaş şi acest fapt este mai ales pe 
placul industriei electronice din 
ţară. Ecranele acestor televizoare 
au dimensiunile celor de la cine
ma, raportul dintre lăţime şi 

înălpme fiind de 16/9 în loc de 4/ 
3 cum sunt cele ale televizoarelor 
convenţionale. 

Cele mai noi modele sunt 
înzestrate şi cu alte inovaţii 
tehnologice. Astfel, ecranul 
ultimului model al companiei 
"Toshiba" se poate împ4rţi în două, 
permitâfld telespectatorului să 
urmărească două canale deodată. 
Corporaţia "Sharp" a lansat 

modelele care primesc semnale tele
text şi emit subtitluri ale ştirilor. 
"Sony" a creat un model mic - cu 
un diametru de 41 cm - pentru cei 
preocupaţi de spaţiu ... şi de prelUri-

Analiştii apreciază ci 
televizoarele cu ecran uriaş au o 
"infrastructura.soft'' dinceîncemai 
mare. Canalele prin satelit transmit 
de-acum pe formawl 16/9 şi din 
1995 multe canale obişnuite se 
pregătesc ..ă înceapă să transmită în 
EDTV (televiziunea 11, cu definiţie 
extinsă), un alt fonnat cu ecran mare. 

Numărul casetelor video şi al 
discurilor laser produse în cele două 
formate este de asemenea în creştere. 

(Reuter) 

Computerul -gbi~ rutier 
Creat de societatea ''Loxane" ,computerul Way, functi,onând cu pro

gram Wmdows, cuprinde o cantitate de informap.i echivalentă cu 30 de 
harţi rutiere la scara 1/250.000. El "cunoaşte" , cu codurile lor poştale, 
36.000 de comune din Fran ta, 80.000 de noduri rutiere, precum şi 250.000 
de km de căi ferate, fluvii şi şosele. 

Computerul permite pregătirea şi im.primarea iti.nerariului optim 
înainte de plecare. Dacă este legat de computerul de la bordul maşinii cu 
ajutorul unui receptor GPS (Global Positioning System, prin satelit), el 
afişează în permanentă harta, poziţionarea maşinii şi înregistrarea traiectoriei 
autoturismului. 

("Le Nouvel Obstrvattur") 

Proiect oe superautomobil susţinut 
oe preşeointele Clinton 

Preşedintele SUA, Bill 
Clinton. a organizat recent la Casa 
Alb! un fel de "consf4tuire de 
producţie", în cadrulci!reias-afacut 
bilanţul activitaţii legate de 
proiccb.Jl unui superautomobil al 
yii'torului. Reuniunea a marcat un 
an de parteneriat între 
Administrap.e, constructorii de au
tomobile şi sindicate, care şi-au 
propus elaborarea şi construirea în 
decurs de un deceniu a unui 
automobil principial nou, economic 
şi "curat'' sub aspect ecologic. 

în prezen~ în Statele Unite 
se consumă aproape 400 milioane 
tone de benzină şi motorinl, fapt 
care contribuie cu circa 30 la suta. 
la efecwl de seră. De aceea, în urm! 
cu un an s-a pus problema elaborarii 
unui superautomobil, al cărui 
consum de benzi.oă să nu 

dep4şeascl 10 litri la 250-300 
kilometri, în condipite respectării 
confortului şi capacităţii. 

Conducatorii corporaţiilor "General 
Motors", "Chrysler" şi "Ford", luând 
cuvinllll la Casa Alb!, au relatat 
despre ceea ce au reuşit sA realizeze 
în ultimele 12 luni, subliniind că 
acesta a fost un an de muncă grea. S
a reuşit elaborarea unui plan tehnic, 
un fel de '1lart4 rutieră" de înaintare 
spre ţelul propus, iar în anul 1997 
eforturile vor fi concentrate asupra 
construirii prototipului noului 
automobil. Reprezentanţii marii 
"troici" automobilistice au menţionat 
că în activitatea lor în acest scop vor 
fi utiliz.ate pe scară larga metale uşoare 
şi alte tehnologii avansate din 
programele cosmice şi militare. 

(ITAR-TASS) 
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valabil numai daca universitatea 
acponează in numele adevarului, în 
procesul de invaţ!mânt şi în cadrul 
cercetării şttinp.fice. 

Aspectele menţionate readuc în 
aten,1e problema autonom1c1 
universitare. Această autonomie nu are 
numai semmficaµa creării strucrurilor 
necesare pentru ameliorarea acllvităţii 
didactice, dar şl aceea de a dezvolt.a 
cercetarea. O mai mare autonomie a 

SINDROMUL 
REŞIŢEAN 

(Urmare din pag.]) 

chiar ş, asigurarea comenzilor pe tot anul 1995 pentru 
întreprinderile unplicate. Teoretic. motivul de război nu mai 
există. Şi toruşi. manifestaţia connnuă, alimentată de susţinerea 
liderilor de federatu sindicale şi chiar a partidelor politice. În 
această a doua fază a desfăşurării lor, nemulţumirile reşitene 
se bucura de o unensă publicitate în mass-media, alunecând în 
7,0na revendicărilor cu conotap.e pol1t1că - ceea ce a indreptăţtt 
uncie ziare să o trateze ca pe o nouă "Piaţă a Universită\ii". 
Focarul de conflict capâtă ecouri şi replici în alte oraşe din 
wnă - dar acestea sunt a> ate pe revendicarea ulterioară, de tip 
poli!Jc 

R.unâr.e de discutat 'naturaleţea" _1oncpunii între cele două 
planuri ~ ''economic " şi politic"' - ce caracterizează 
evenimentele de la Reşiţa Fără îndoială. însa. că pnmul rămâne 
esenţial. Reşiţa strai,ge suficiente elemente t1p1ce pentru a fi 
privit! ca un caz reprezentati'\I pentru ceea ce se petrece în 
multr sectoare ale economiei româneşti. Fiindcă nu numai aici 
se manifestă blocajul financiar. Nu numai aici avem de-a face 
cu un management total defectuos. agravat, din punct de 
vedere moral. de salariile sfidătoare ale du-ectorilor. Nu numai 
ruci plata salariilor se face cu intâniere sau nu se face deloc. 
Nu numai aici oamenii au în faţă spectrul şomaJului, făra 
speranţe şi posibilităţi de recalificare şi nu numai aici dospeşre 
o tensiune socială gata să erupă când atinge faza disperării. 

Premierul Văcăroiu a fost nevoit să se ducă ta Reşita, ş1 nu 
oricum, ci încărcat de promisiuni parafate. Revendicările 
manifestanţilor a" fost îndeplmite în totalitate: prefectul 
judeţtllui şi-a dat demisia, s-a asigurat finanţarea necesară 
relansării producţiei la cele două mari societăţi reşiţene (UCMR 
şi CSR). iar cazul conducerii Uzinei Constructoare de Maşini 
a fost încredinţat corpului de control al primului-ministru. 
Această rezolvare reprezrntă o recunoaştere unplicită a dreptătii 
manifestanţflor. Şi, pe de altă paile, creează un precedent. 

Pentru că.,orice s-ar spune, rezolvarea situaţi.ei conflictuale 
de la Reşita nu era de competenta executivului. Supravieţuirea 
şi buna funcţionare a marilor întreprinderi de aici se cuveneau 
a fi fost rezultatul eforturilor "managerilor" locali, care, de altfel, 
au fost dibuiţi în centrul unor afaceri necurate. Intervenţia 
personală a d-lui. Văcăroiu şi ceea ce a presupus ea dovedeşte 
însă că o parte consistentă din factorii care au provocat impasul 
nu se leagă de problemele punctuale, ci de problemele globale 
cu care se confruntă întreg sistemul economiei naţionale. 
Ansamblul de legi şi circuitele economice care decurg din ele 
se găsesc într-un punct al "tranzitiei" în care coordonarea de 
tip "dirijist" şi elementele de "autonomie" se completează 
defectuos şi nasc o serie de contradicţii. Soluţia nu poate fi, 
evident, intervenţia personală a primului-ministru în cazul 
fiecărei întreprinderi care se confruntă cu"sindromut reşiţean". 

Lecţia evenimentelor de la Reşiţa nu poate fi decât una: 
este timpul unor modificări de sistem care să permită buna 
funcţionare a economiei româneşti, pe principiile economiei 
de piaţă. F~dcă ceea ce s-a întâmplat în acest oraş pune în 
lumină probleme adevărate şi "fierbinţi", valabile în (prea) 
multe locuri din ţarii. Iar conflictele pot izbucni oricând. 

instiruţi.ilor de cercetare şti.in~ca - şi 
acest lucru prez.intă un deosebit interes 
în cazul universitaţilor tehnice -
înseamnă aprecierea pnncipiilor care 
stau la baza recunoaşterii acuvităţii 
ştiinţifice şi stabileşte, totodata, o 
colaborare şi o întrepătrundere între 
acuvitatea didactică şi cea de cercetare. 
Autonomia universitară duce la 
reducerea rolului statului. În aceste 
condt~ organele legislative au rolul de 
a trasa principiile generale care diriJeaz.ă 
activitatea umversităl-ilor şi Jasa acestora 
dreptul de a decide structura procesului 
dtdacnc, de a aplica spiritul inovator al 
corpului didactic asupra modificărilor ce 
se tmpun. 

Autonomia universi.tara, într-un 
sens proprlu al no,i.unii, nu poate fi 
complctA fară o suficientă autonomie 
financiara. Din aceasta cauza, după 
pârerea mea, in ţările din zona noastră, 
asigurarea unei reale autonomii 
umvers1tare nu este încă posibilă. 
Această situaţie nu înseamna. a nu 
încerca îngrădrrea unei i.mhmni prea 
mari a Mmisterului învăl!mântului sau 
a Guvernului în determinarea structurii 
procesului didacuc şi de cercetare. 

Schimbarea unui sistem complex 
cum este o universitate constiruie un 
proces relativ lenL Modificarea structurii 
învăţământului tehnic superior, a 
învăţamântulu1 un1vers1car în an~amblul' 
său, este necesara., deoarece uăim în 
epoca unor schunbări rapide, adesea 
suprinzătoare. Dar luarea unor măsuri 
forţate în sensul modificării srrucrurale 
a învăţământului superior poate să ducă 
la efecte negative, greu de reparat. 
NUlilB.I expenenţa şi întelegereii cadrelor 
didactice ale univers1tăµi respective. ea 
şi schunbul de op mii cu alte universitAp, 
pot duce la găsirea soluµei celei mai in
dicate. 

Progresul tehnologic neobişnuit 
din ultima perioadă, îndeosebi în 
domeniul informaticii, a redus 
dimenstunile planetei noastre, 
suprimând - în pane - banerele impuse 
de limbă, de cultură, de concepţie. 
DatontA exploziei extraordinare a 
cunoaşterii, dar şi datorită mijloacelor 
avansate de comunicaţie, se creează, tot 
mai mult, o comunitate universitară 
mondlală. Universităp.le se apropie tot 
mai mult de centrul schimbărilor sociale 
şi tind să influenteze, într-o măsură tot 
mai largă, aceste schimbări. 

Universităţile devin punctul de plecare 
al libenAţii intelectuale, într-o stare de 
echilibru dinamic cu lumea exterioară. 
Sub acest aspect, autonomia universitară 
nu este niciodată permanent!. Date fiind 
modificările ce int.erVin în concepţii şi 
în necesităţile de moment ale unei 
societăţi, se impun modificări în 
structura universităp.lor. Şi. în consecUlţă, 
autonomia universitară trebuie, periodic, 
restabilită; şi când vorbesc de autonomie 
universitară, mă refer la dreptul şi la 
capacitatea unei universităţi de.,a se 
integra periodic în specificul evolutiei 
tehnologice ş~ în consecin!A, al societA{ii. 
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DEVENIŢI 

COIABORATORH 
NOŞTRI! 

Ceea ce îi trebuie în primul rând publicaJie1 noastre 
pentru a deveni, cu adevdrat, foarte interesantd, este 
infonnafia. Or, tocmai aici suntem, din pileate, destul de 
defici lan. 

Dumneavoastrtl ne puteţi ajuta! 
Cum? 
TrimiJându-ne materiale conJinilnd, cu precddere, ştiri 

şi infonnafii despre ce se întâmpll/ in cadrul societdJilor 
comerciale şi ins111ucelor în care vd desfdşuraJi acllvitatea. 
Ne mtereseazd, spre exemplu. realizllri tehnice, noi forme de 
organizare a activitdJii (aceasca fiind tot o rreabd 
inginereascl/! ), dar şi diflcultl/Ji decurgând din legisla/ie sau 
din proasta aplicare a acesteia, dintr-un management 
defectuos, din corupJie, ere. Ne interesează toate problemele 
locale cu care se confrunttl inginerii, precum şi toate 
realizările lor deosebite. Şi, ceea ce este mai important, aceste 
lucruri îi intereseazd pe toJi cititorii, zar semnalarea lor ne 
dd posibilirarea stl le aducem, prin intennediul acestei 
publicaţii, la cunoştinţa celor care pot face ceva. 

Revenmd la statutul de colaborator pe care vi-l 
propunem, vd rugdm sd reJmeJ1 că aceste colabortlri se pltltesc 
(nu cine ştie cite, dar oricum ... ) şi cd aceia dintre 
corespondenJi care se dovedesc deosebit de acnvi pot deveni 
colaboratori permanenţi sau redactori. Evident, aceasta fn 
condiJiile în care, prm contribuJia dvs, revma fnsdşz va deveni 
tot mai cl/utatd ! 

Şi un ulilm amănunt. ne mtereseazd foarte mule şi 
reclamele . Orice întreprindere care fşi face cunoscute 
realzzdrile în paginile rev!Slel noastre ar trebui sdfie, in mod 
firesc .foarte dispusl/ sl/ pldteascd o sumă deloc exageratd 
pentru a-şi publica, tot mei, şi o reclamă propriu-zisd.1 

Revista noastrd are o adresabilitate foarte atracllvd 
pentru agenJii economici şi, în plus, firma respectivd poate 
să ne comande un supliment de tiraj pe care sd-1 expediem la 
adresele cerute, nominal, de aceasta. 

Vi/ invitllm, deci, sd deveniJi colaboratori ai revistei 
noastre. Primul pas este foarte simplu: un plic pe adresa 
redacJiei, conpnilnd o primă corespondenfd şi cilreva dare 
personale. 

Aşteptdni cu mare interes corespondenJele dvs! 
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